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SARRIA

A primeira fin de semana de maio, 
a vila de Sarria converterase no epi-
centro de diversas actividades que 
atraerán a milleiros de persoas dis-
postas a gozar dunha ampla varieda-
de de propostas.
Os días 2, 3 e 4 de maio terán lugar 
o III Rally de Regularidade Vila de Sa-
rria, a Pretorian Race Sarria Extreme, 
a XXVIII Feira de Antigüidades e Res-
tauración de San Láncara de Sarria e 
a oitava edición de Expocidades, a 
gran feira de turismo de proximida-
de do Eixo Atlántico, que contará coa 
presenza confirmada de 26 localida-
des de Galicia e do norte de Portugal.
O evento celebrarase na Praza da Vila 
durante esa fin de semana e estará 
acompañado de múltiples activida-

des culturais e de lecer que están en 
fase de organización. O obxectivo é 
que Sarria se converta nun gran es-
caparate do turismo actual, cunha 
programación que incluirá desde 
concertos ata obradoiros, catas de 

viños e visitas guiadas pola vila.
O Eixo Atlántico será o encargado de 
xestionar a infraestrutura do evento, 
mentres que o Concello de Sarria 
asumirá a coordinación das propos-
tas culturais e de ocio.

Sarria acollerá a feira de turismo 
Expocidades a principios de maio

A recoñecida fotógrafa sarriá Mer-
cedes Vázquez Saavedra, coñecida 
artisticamente como Mercedes 
Moreno, será a encargada de dar o 
pregón da Semana Santa de Sarria 
deste ano.
A súa elección foi realizada pola 
Confraría do Santo Enterro e a Soi-
dade, que continúa a tradición de 
alternar entre homes e mulleres 
para ocupar este posto, sempre eli-
xindo persoas cun vínculo especial 
coa vila de Sarria.
A fotógrafa sostivo que para ela é 
“sempre unha alegría que se acor-
den de min e, ademais, viñeron tres 
persoas especiais a pedirmo, polo 
que non podía dicir que non, aínda 
que eu non me considero unha per-
soa de tanta importancia”.
O pregón, que marca o inicio dos 
actos da Semana Santa, terá lugar 
o próximo 11 de abril na capela do 
Perpetuo Socorro, situada preto da 
praza da Vila, ás 20.30 horas e, nel, 
Mercedez Vázquez falará das súas 
lembranzas de cando era pequena 
e a levaba a súa tía ás procesións. 

“Contarei como eran as procesións 
daquela, o que eu sentía e o que fa-
ciamos”. Ademais, sostén que a ca-
pela é “un lugar especial para min, 
xa que é onde casei con 20 anos”, 
sostén. Tras o acto, está prevista 
unha actuación musical para ame-
nizar a xornada. Mercedes Vázquez 
Saavedra tomará o relevo de Jaime 
Regueiro, quen foi o pregoeiro no 
ano 2024.
A Semana Santa de Sarria inclúe 
actos litúrxicos e procesións emble-
máticas, como a da Borriquita, e é 
unha das celebracións máis desta-
cadas da vila, combinando tradi-
ción, devoción e arte. Co pregón de 
Mercedes Moreno, veciña e figura 
destacada, búscase reforzar o ca-
rácter local e o arraigamento destas 
festividades, tan significativas para 
a comunidade sarriá.
A Confraría anima a todos os veci-
ños e visitantes a participar acti-
vamente nos actos programados, 
destacando que esta será unha Se-
mana Santa chea de simbolismo e 
beleza.

Mercedes Vázquez dará o 
pregón da Semana Santa

O Motoclub Sarria Bikers anun-
ciou a terceira edición da súa es-
perada Concentración Motera, 
que terá lugar os días 9, 10 e 11 
de maio de 2025. Este evento, 
convertido xa nunha cita desta-
cada para os amantes do motor e 
das motos, promete reunir a cen-
tos de afeccionados nun ambiente 
cheo de emoción e camaradería. 
Concretamente, desde o colectivo 
afirman que esperan unha “gran 
acollida e arredor de 400 partici-
pantes”. Ao longo destes tres días, 
os participantes e visitantes pode-

rán desfrutar dun amplo progra-
ma de actividades pensadas para 
todos os públicos. Haberá rutas, 
exhibicións, música en directo e 
outras sorpresas, convertendo 

esta cita nunha experiencia úni-
ca tanto para os asistentes como 
para os veciños e visitantes que 
queiran achegarse a vivir a paixón 
polo motor.

O Motoclub Sarria Bikers organiza a 
súa III Concentración Motera
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A Corporación municipal de Sarria 
celebrou o seu pleno municipal, no 
que se aprobou a solicitude de con-
cesión demanial presentada pola 
empresa Espina & Delfí n, S.L. para 
o uso privati vo de bens de ti tula-
ridade municipal co fi n de instalar 
placas solares fotovoltaicas en in-
mobles municipais.
Esta iniciati va enmárcase dentro do 
contrato de explotación do servizo 
de abastecemento de auga potable, 
rede de sumidoiros e saneamento, 
depuración e mantemento de EDAR 
no Concello de Sarria.
Por outra banda, quedou sobre a 
mesa a ordenanza reguladora do 
prezo público pola prestación do 
servizo de matadoiro, tras unha pro-
posta do alcalde, Claudio Garrido, á 
espera de recibir a confi rmación da 
Xunta sobre unha axuda económica 
que permiti ría reducir os importes 
fi nais para os usuarios.

SARRIA QUERE AUDITORIO. Un dos 
puntos máis destacados do pleno 
foi a moción presentada polo BNG 
na que solicitaban a creación dun 
auditorio para o municipio. Na súa 
intervención, os nacionalistas argu-
mentaron que “ninguén pode negar 
a riqueza e diversidade da acti vida-
de cultural de Sarria; xa que conta 
cun nutrido grupo de asociacións 
culturais, empresas relacionadas 
coa cultura, así como bandas mu-
sicais que promoven diferentes 
actuacións musicais, teatrais, etc.”. 
Ademais, sinalaron que Sarria é o 
único municipio galego con máis de 
10.000 habitantes que carece dun-
ha instalación cultural axeitada.
Neste senti do, o BNG instou ao go-
berno municipal a “que, coa máxi-
ma brevidade posible, encargue un 
proxecto de auditorio que poida 

atender as necesidades de Sarria” e 
que, unha vez elaborado, “se poña 
en contacto coas diferentes admi-
nistracións para conseguir fi nancia-
mento”. A moción foi aprobada por 
unanimidade, co respaldo de todos 
os grupos políti cos.
A portavoz do PP, Carmen José 
López, subliñou que o auditorio é 
“unha materia pendente” e que 
debe contar cun aforo acorde ás 
necesidades reais do municipio. 
Pola súa banda, Benjamín Escontre-
la, portavoz do PSOE, lembrou que 
“hai anos falouse de mercar o cine 
Cissa, pero quedou en nada”. Des-
de o goberno local, o concelleiro de 
Cultura, César No, asegurou que xa 
visitaron “disti ntos espazos” e están 
a valorar diversas opcións para pre-
sentar unha proposta viable.

MOCIÓNS DO PP. Por outra ban-
da, as dúas mocións presentadas 
polo PP saíron adiante cos votos a 
favor dos propios populares e coa 
abstención dos demais parti dos 
políti cos. A primeira, que propoñía 
a elaboración dun Plan Municipal 
de Prevención e Xesti ón de Inun-
dacións, incluíndo a identi fi cación 
e avaliación das zonas do munici-
pio máis expostas a inundacións e 

recollía as directrices establecidas 
polo Plan Especial de Protección Ci-
vil INUNGAL e a implementación de 
sistemas de alerta temperá e comu-
nicación coas persoas veciñas para 
mellorar a prevención e reducir os 
danos; foi apoiada polo PSOE, pero 
tanto Camiña Sarria como o BNG 
absti véronse. Desde o BNG criti ca-
ron que o PP reclamase este plan 
cando a Xunta, gobernada polos po-
pulares, permiti u construír en zonas 
inundables. Pola súa banda, Camiña 
Sarria argumentou que xa existen 
plans para abordar este ti po de 
riscos e que o PP debería apoialos 
en lugar de presentar unha moción 
independente. Con todo, o PSOE 
apoiou a iniciati va, lembrando que 
Sarria é a cidade da provincia con 
maior risco de inundacións segundo 
os informes técnicos.
A segunda moción do PP, que solici-
taba a instalación de cargadores de 
vehículos eléctricos e a bonifi cación 
no imposto de circulación, tamén foi 
rexeitada. Neste caso, todos os gru-
pos políti cos absti véronse, excepto 
o PP, que a defendeu en solitario. 
A falta de viabilidade da proposta 
en Sarria foi o principal argumento 
esgrimido polo resto de formacións 
para xusti fi car a súa postura.

O pleno municipal aproba por 
unanimidade a moción do BNG

Sarria ofrece unha gran 
oferta cultural para a 
veciñanza ata marzo

O Concello de Sarria deu a coñe-
cer a programación cultural para 
o mes de febreiro, que incluirá 
unha ampla variedade de acti -
vidades para todos os públicos, 
desde teatro e contacontos ata 
concertos e presentacións lite-
rarias, comezando coa represen-
tación teatral ‘Contos que foron 
chiste’ de Avelino González o 
pasado día 2. O venres 7 será a 
quenda da literatura infanti l, cun-
ha sesión de Contos para todos 
da man de Noelia Porto, primeiro 
ás 11.00 horas no CAPD de Sarria 
e despois, ás 16.00 horas, na Re-
sidencia Nosa Señora do Carme.
O sábado 8, ás 11.30 horas na 
Casa da Cultura, celebrarase unha 
charla sobre transmisión de her-
danzas e patrimonios ás persoas 
con discapacidade. O domingo 9 
regresará o teatro ao escenario 
municipal con Toc Toc de Fegatea-
tro, tamén ás 20.00 horas.
O venres 14, a programación con-
ti nuará cunha masterclass e pre-
sentación de trompetas ás 17:00 
horas na Casa da Cultura, seguida 
ás 20:00 horas da presentación 

da novela A muller do muro de 
Manuel F. O sábado 15, repeti ra-
se a sesión de trompetas ás 17.00 
horas na Casa da Cultura, men-
tres que ás 20:00 horas a Igrexa 
do Rosario acollerá un concerto 
da Banda de Música de Sarria 
xunto a Juan Lois.
O venres 21, ás 17.30 horas, o pú-
blico poderá gozar da obra teatral 
Tarabela de Creati va, e o domin-
go 23, á mesma hora, Dani Blan-
co presentará Absurdia na Casa 
da Cultura. Do luns 24 ao venres 
28, a Escola de Música de Sarria 
(ESMUSA) ofrecerá audicións ás 
17.30 horas, tamén na Casa da 
Cultura.
Para rematar a programación, o 
domingo 2 de marzo as rúas do 
Concello de Sarria encheranse de 
cor e alegría co tradicional Des-
fi le de Entroido, previsto para as 
17.00 horas, con saída desde a 
Feculera. O desfi le percorrerá así 
a rúa da Liberdade, irá pola rúa 
Diego Pazos, pola rúa Matí as Ló-
pez e rematará na Praza da Vila 
para o desfrute de todos os ve-
ciños e veciñas que se acheguen.
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Jessica Fernández
Con máis de 150 anos de historia, 
a Banda de Música de Sarria se-
gue co seu proxecto de poñer en 
valor a música e a cultura na vila 
e no municipio, así como levar o 
seu nome alí por onde actúan. “O 
máis importante é coidarnos, xa 
que construír unha Banda de Mú-
sica non é algo sinxelo e debemos 
loitar por conservala e mantela, 
xa que forma parte do noso patri-
monio como sarriaos”.
Jose Antonio González, director 
da Banda de Música de Sarria, 
e David Goyanes, presidente 

da Asociación Banda de Música 
de Sarria, relatan que a historia 
da Banda xorde arredor do ano 
1870 na parroquia de Farbán, 
onde nace unha banda de música 
como unha agrupación de carác-
ter lúdico para poñerlle música 

as festas da comarca de Sarria 
e despois nas distintas casas do 
pobo. “Ao principio, nace con 9 
compoñentes e catro instrumen-
tos: o clarinete, o saxofón, a caixa 
e o trombón, aínda que en oca-
sións introducían tamén outros 
instrumentos. Agora, somos máis 
de 60 persoas as que formamos 
a banda e arredor de 50 os que 
sempre estamos a disposición de 
calquera actuación”, explican. 
A evolución da banda estivo mar-
cada pola formación doutras ban-
das noutras parroquias de Sarria 
ata que nos anos 50 o alcalde Ja-

vier José Gayoso decide agrupar 
a todas esas bandas nunha, baixo 
a dirección de Andrés Piquero. 
Porén, a banda “desaparece en-
tre o ano 1961 e 1979 e volve no 
ano 79, outra vez por motivación 
do entón alcalde Manuel Lence, 

que decide promover a Banda 
de Música a través da asociación 
Amigos da Música de Sarria. Des-
de aquela, a Banda de Música 
de Sarria persistiu ata o día de 
hoxe, “incluso a pesar de que se 
disolveu a asociación e formamos 
outra, a que hoxe é a Asociación 
Banda de Música de Sarria”, quen 

destaca que está “moi orgullo-
so de formar parte desta banda 
de profesionais que temos unha 
unión que podería denominar-
se como familia”. explica David, 
quen preside a asociación desde 
hai dous anos, mentres que Jose 
é director desde o ano 1993.
Con respecto á súa traxectoria 
na Banda, o director explica que 
cando el chega en 1993, non hai 
profesores que ensinen a tocar 
instrumentos, entón era o direc-
tor o que ensinaba todos os ins-
trumentos. “Agora, na Escola de 
Música de Sarria temos entre 230 
e 250 alumnos. Digo temos por-
que ademais de dirixir a Banda 
de Música de Sarria, son profesor 

na Escola de Música de Sarria, 
que son entidades diferentes. Na 
Escola de Música estou de profe-
sor, así como outros oito compa-
ñeiros profesores que formamos 
o alumnado e logo compartimos 
atril con eles na banda. Polo que 
a Escola de Música é a canteira da 
Banda”, argumenta Jose.
Ademais, pon en valor a Escola 
de Música, xa que explica que 
as instalacións melloraron e 
ensáianse todo tipo de temas 
musicais, polo que “a Banda é 
moi atractiva para os nenos que 
aprenden a tocar algún instru-
mento na Escola de Música. Ta-
mén é certo que hai uns anos 
promovemos a raíz do nacemen-
to dos meus fillos que puidera 
haber algunha actividade mu-
sical para nenos moi pequenos 
na Escola e implantouse  ‘Esti-
mulación musical temperá’ para 
nenos de a partir de 6 meses, 
que tivo moi boa aceptación, xa 
que ao estar a Escola de Música 
preto de Escola Infantil e Garde-
ría, viñeron entre 60 e 70 nenos 
a probar esta actividade, que 
gustou moito. Por iso, o groso da 
Escola está formada por nenos 
e nenas de entre 6 meses e 10 

anos, aínda que temos aulas de 
adultos, que acollen persoas de 
ata 70 anos”, concreta.

A IMPORTANCIA DA BANDA DE 
MÚSICA DE SARRIA. A Banda de 
Música de Sarria está composta 
por unha “formación bastante 
clásica. Hai 15 anos tiñamos es-
pecialidade de corda na Escola 
e fomos capaces de unir a vio-
lonchelos, pero agora temos 
unha formación máis clásica con 
óboes, frautas, clarinetes, trom-
bóns, trompetas... é dicir, con ins-
trumentos de vento e percusión. 
Temos un contrabaixo, como algo 
diferencial, e facemos moita mú-
sica con piano ou  incluso toca-
mos ás veces con baixo eléctrico 
e batería. Temos moita xente que 
canta tamén, como Lolo Castro, 
Jesús Alvarez ou Malditos Roedo-
res. Somos moi afortunados por 
poder contar con tantos profesio-
nais”, comentan.
Con todo, din que “moita da mo-
vida musical que hai en Sarria é 
grazas á Banda de Música e ta-
mén a asociacións como Meigas 
e Trasgos ou Peleiriños, que son 
pioneiros na ensinanza de música 
tradicional.

“A Banda dálle a Sarria un alto 
nivel de cultura musical”
Jose Antonio González, director da Banda de Música de Sarria, e David Goyanes, 
presidente da Asociación que dá nome á Banda, relatan a historia da entidade

“Estamos moi 
orgullosos de formar 

parte desta Banda 
de profesionais, xa 

que temos unha 
unión que podería 
denominarse como 

familia”
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A Banda o que lle dá a Sarria é un 
nivel de cultura musical que ade-
mais demanda a poboación en 
cada concerto. O público medra 
en cada actuación e nós facemos 
que sexa algo dinámico e distin-
to, engadindo actuacións visuais, 
polo que o público nunca sabe 
que vai atopar, e por iso ten tan 
boa acollida. Para nós, canta máis 
oferta cultural haxa nun pobo, 
mellor; xa que tamén lles ofre-
cemos oportunidades aos nosos 
fillos. Como pai, creo que para 
poder atopar o teu camiño no día 
de mañá, é bo poder escoller no 
ámbito cultural. Para min, dirixir 
a Banda era un soño que tiña de 
pequeno. Eu crecín co director 
don Enrique García Rey, que para 
min era o maior expoñente da 
musica do mundo, e non pensa-
ba que algún día podería facer 
o que el estaba facendo, xa que 
ninguén te tomaba en serio se 
dicías que querías dedicarte á 
musica. Todo iso cambiou grazas 
ás escolas de música. É un orgu-
llo para min e unha responsabili-
dade grande porque teño xente 
sentada diante de min con máis 
formación ca min, e nenos de 9 
anos con pais ante os que debo 
responder”, explica Jose. 
Por outra banda, di que tamén a 
xente de Sarria mostra ese com-
promiso coa Banda, xa que “a 

igrexa énchese sempre cos nosos 
concertos, e calquera actuación 
que facemos ten unha acollida en 
Sarria. Tamén pasa noutros sitios, 
pero en Sarria é especialmente 
caloroso; a sociedade vai predis-
posta a pasalo ben. Dá igual o 
que toques, calquera cousa ten 
unha aceptación brutal. Outros 
sitios teñen unha mellor banda 
e auditorio, pero custa mover á 
xente”. Con respecto ao tema do 
auditorio, tanto David como Jose 
sosteñen que “para todo o pobo 
é necesario ter un local para to-
das a estas actividades lúdicas, 
un auditorio, porque tanto a 
imaxe como o son van mellorar 
exponencialmente”. 
Así, explican que “hai moito audi-
torio baleiro, e entendemos que 
non habería que ter un auditorio 
en cada pobo, pero en Sarria coa 
cantidade cultural e musical que 
hai podería haber un edificio pe-
chado. En Sarria é difícil xustificar 
que non haxa una auditorio. Se 
temos tan boa acollida con locais 
limitados, como sería esa acollida 
se lle ofreces un espectáculo mais 
cómodo e con maior capacidade 
para ver a todas as persoas que 
forman parte; a igrexa é grande 
pero non e o mellor espazo e na 
casa da cultura non cabemos no 
escenario 55 persoas, xa 30 per-
soas van xustas. Sarria merece un 

auditorio”, sentencian.

A BANDA, UNHA FAMILIA QUE 
PERDURA. O presidente da Aso-
ciación, David Goyanes, di que 
na Banda hai un “compromiso, 
unha relación de núcleo familiar 
e de amizade que fai que os que 
estamos aquí e non cobramos 
porque non somos profesores na 
Escola de Música dediquemos o 
noso tempo libre e incluso os no-
sos cartos persoais para estar nos 
ensaios e nas actuacións. Pero 
todo o investido merece a pena. 
Os nenos ven que os que somos 
mais veteranos integramos a todo 
o mundo, e que fagan o que fa-
gan teñen un apoio, e esa é unha 

das cousas que a fai que a Banda 
se manteña e creza. Cada vez hai 
máis nenos, máis compañeirismo, 
e máis amigos. A relación que hai 
é de protección, moi sa, moi bo-

nita e chama a atención”, sostén.
Por iso, como proxecto de futuro 
a longo prazo din que é “coidar-
nos entre todos, que nos respec-
temos”, porque di Jose Antonio 
González, que “eu entrei con 8 
anos e teño 52 e aquí sigo. Temos 
momentos mellores e peores; 
somos humanos e somos unha 
familia, e o proxecto debe ser 
ese, porque é moi fácil destruír e 
é moi difícil de conservar e man-
terse. Para min o proxecto vital 
é coidarnos entre nós e tamén 
entre as asociacións. Eu sempre 
digo que nos respectamos todos. 
Moitos dos músicos da nosa Ban-
da comparten outras asociacións, 

e todos nutrímonos de todo, de-
fendémonos, e a relación é mellor 
do que a xente pensa. Temos cada 
un o noso espazo, convivimos en-
tre nós e compartimos persoal e 
estamos orgullosos de dicir que o 
pobo de Sarria ten tanta activida-
de musical”, comenta.
Tamén, poñen en valor a súa boa 
relación co Concello de Sarria, 
“porque dependemos moito de-
les e a relación e vai por bo ca-
miño, xa que a Escola de Música 
é municipal e ao crecer a nivel de 
Escola implica crecer a nivel de 
Banda, polo que non queremos 
desatender iso. Queremos seguir 
na mesma liña e estar atentos e 
impulsar o que xa estamos facen-
do para mellorar e manter o que 
xa está feito. A xente que forma 
da Banda ten moito mérito”, des-
taca.
Para finalizar, adiantan que, entre 
as actividades que teñen pensa-
das ao longo deste ano 2025 está 
a organización dun concerto no 
que “virá unha casa de música 
valenciana cun solista  para le-
var a cabo un concerto coa Ban-
da e contaremos ademais cunha 
exposición-taller. Tamén temos 
proxectos en mente, como un 
concurso de baile, e en marzo 
queremos facer un concerto con 
imaxes e seguir fomentando acti-
vidades sociais”, conclúen.

“Os máis veteranos 
integramos a todo 
o mundo e todos e 
todas teñen apoio; 

esa é unha das cousas 
que fai que a Banda 
creza e se manteña”
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O arti sta urbano ourensán Mon 
Devane, coñecido por ser autor 
de dous dos murais que adornan 
as rúas de Sarria, regresa á vila 
cunha nova proposta artí sti ca. 
A súa exposición, ti tulada ‘Pul-
pezas’, poderá visitarse na An-
ti ga Prisión Preventi va entre o 4 
de febreiro e o 21 de abril.
A mostra ten como protagonista 
un dos elementos máis caracte-
rísti cos do imaxinario de Mon 
Devane: o polbo. 
Segundo o propio autor, Pulpe-
zas é unha refl exión visual sobre 
esta criatura mariña, presenta-
da como “peza de arte ou rare-
za saída do imaxinario de Mon 
Devane”. 
Un dos elementos máis disti nti -
vos da exposición será un tentá-
culo de polbo cun aspecto cerá-
mico, sobre o que se interveñen 
tags propios do graffi  ti , unha 
mestura entre a cultura urbana 
e a artesanía.
A inauguración da mostra foi o 
4 de febreiro ás 12.30 horas, na 
Anti ga Prisión Preventi va, e es-
tará aberta ao público de luns 
a venres, en horario de 9.00 a 

14.00 horas. Para aqueles inte-
resados en visitar a exposición 
en horarios fóra deste, será po-
sible concertar cita chamando 
ao 982 530 668 ou enviando un 
correo a turismo@sarria.gal.
Unha proposta única para os 
amantes do arte contemporá-
neo e urbano que non queren 
perderse esta nova creación do 
arti sta ourensán.

OUTRAS PROPOSTAS NA VILA. 
Non é a primeira vez que o ar-
ti sta Mon Devane actúa coa súa 
arte en Sarria. En 2021 fi xo un 
retrato de gran formato de Xela 
Arias, que foi galardoada no Día 
das Letras Galegas dese ano. 
O mural, que está situado na 
nova rúa que leva o seu nome, 
na vila de Sarria, rende tributo 
á escritora. Así,  atópase no co-
razón da localidade, como parte 
dun merecido recoñecemento á 
súa fi gura na literatura galega.
O propio Mon Devane expresou 
o seu agradecemento ao Conce-
llo de Sarria por confi ar no seu 
traballo para realizar esta emo-
ti va homenaxe.

Mon Devane regresa a 
Sarria con ‘Pulpezas’, 
a súa nova exposición Os deputados do Grupo Provincial 

Popular preguntaron no pleno da 
Deputación de Lugo “que pasos deu 
a Deputación de Lugo para facer 
efecti va a axuda anual anunciada e 
ofrecida para o matadoiro de Sarria, 
que ascendía a 50.000 euros”. A esta 
pregunta, o vicepresidente da Depu-
tación de Lugo, Efrén Castro, reiterou 
“o compromiso fi rme e claro” da ins-
ti tución para colaborar no fi nancia-
mento do matadoiro municipal de 
Sarria. Castro explicou que, despois 
de que se aprobasen os modelos 
de convenios necesarios para iniciar 
o procedemento, a área de Rural 
púxose en contacto co Concello de 
Sarria para comezar coa tramita-
ción da subvención. O responsable 
provincial destacou que esta será a 
primeira subvención a asinárense en 
2025, asegurando que se trata dun-
ha “realidade inminente”.
Así, a Deputación achegará 50.000 
euros ao Concello de Sarria para 
manter o matadoiro en funciona-
mento co orzamento de 2025.

PP VS CAMIÑA SARRIA.  Desde 
o PP criti can que o Concello de 
Sarria aínda non achegara a do-
cumentación necesaria para con-
cretar o apoio comprometi do pola 
conselleira de Medio Rural. Neste 
senso, a voceira popular en Sa-
rria, Carmen José López, conside-
ra “imprescindible” que o alcalde 
informe sobre o estado actual das 
xesti óns e sobre o plan de inves-
ti mentos que se comprometeu a 
achegar á Xunta fai xa máis de tres 

meses. López insisti u en que, unha 
vez máis, Garrido intentou enganar 
aos veciños de Sarria asegurando 
que presentara unha documenta-
ción que nunca chegou a entregar. 
Porén, o alcalde de Sarria, Claudio 
Garrido, lembrou que “a documen-
tación sobre o matadoiro se enviou 
o 18 de decembro”, aínda que pos-
teriormente “se detectou que fal-
taba un anexo, o que foi comunica-
do con total transparencia a todos 
os grupos políti cos”.

A Deputación de Lugo reafi rma 
o seu compromiso co matadoiro 

O Concello de Sarria está a piques 
de rematar a rehabilitación da Casa 
das Arsenias. Este edifi cio, practi ca-
mente en ruínas tras un incendio, 
foi transformado para albergar cinco 
apartamentos de alugueiro social 
desti nados á mocidade, co obxec-
ti vo de revitalizar a zona anti ga da 
vila e facilitar a emancipación da po-
boación nova.
O proxecto comezou en 2021, can-
do o grupo de goberno encargou a 

redacción do proxecto técnico e so-
licitou unha subvención ao Insti tuto 
Galego da Vivenda e Solo (IGVS).
Esta subvención inicial, en concreto 
de 295.206,88 euros, cubría o 90 % 
do custo inicial previsto. Porén, du-
rante a execución das obras xurdiron 
imprevistos técnicos que obrigaron a 
paralizar os traballos e a reformular 
o proxecto. O novo orzamento incre-
mentouse ata os 439.611,82 euros, 
o que levou ao Concello a xesti onar 

unha segunda subvención en 2023, 
por valor de 255.615,76 euros. Final-
mente, o custo asumido polo Conce-
llo quedou en 183.996,06 euros.
As obras reiniciáronse en novembro 
de 2023 e está previsto que rematen 
en setembro de 2024. Grazas a este 
proxecto, Sarria recupera un edifi cio 
emblemáti co no corazón do casco 
histórico, ao tempo que se ofrecen 
novas solucións habitacionais para a 
xuventude.

A Casa das Arsenias será proxectada 
como un novo fogar para a mocidade
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O Concello de Sarria deu a coñecer 
as accións previstas no marco do 
Plan Único da Deputación de Lugo. 
Cun orzamento total de 572.952,44 
euros por parte da Deputación de 
Lugo; e 27.594,14 euros por parte do 
Concello, levaranse a cabo propostas 
que inclúen a renovación de infraes-
truturas, un incremento da segurida-
de viaria e a dinamización cultural e 
turísti ca do municipio.
Unha das prioridades será a renova-
ción e asfaltado de pistas municipais, 
afectando a áreas como San Mame-

de da Chanca, Aceas, Montés, Castro 
dos Petos, Fonteabuín, Padriñán, Vi-
lasteba, A Pena, Froiás a Lier, Callei-
ros a Goián e o acceso á Igrexa, cun 
investi mento de 214.234,73 euros.
Tamén se renovará o pavimento na 
explanada do pavillón polideporti vo, 
instalaranse pasos de peóns sobre-
elevados e lomas de asno en varias 
travesías de Sarria, modernizarase o 
parque infanti l do Chanto, incorpo-
rarase novo mobiliario na Casa da 
Cultura, instalarase un montapratos, 
e renovaranse as portas e marcos in-

teriores na Residencia de Maiores e 
o Servizo de Axuda no Fogar contará 
cun orzamento de 20.000 euros para 
a súa prestación básica no ano 2024.
Ademais, contratarase un dinamiza-
dor para a Casa da Cultura e a ofi cina 
de información turísti ca, un operario 
para o servizo de obras e dous axu-
dantes de obras.
Por outra banda, o Concello creará 
un mapa interacti vo de recursos tu-
rísti cos e organizará unha exposición 
sobre Matí as López para destacar a 
súa fi gura na vila de Sarria.

Sarria presenta os proxectos a levar 
a cabo co Plan Único da Deputación

Sarria acollerá a XVII edición da Festa 
do Cocido do Porco Celta o próximo 
15 de febreiro, celebrando unha co-
mida multi tudinaria, en pausa desde 
2020, no mercado gandeiro.
O evento contará con máis de 50 
mesas, cada unha preparada para 
trece comensais e os asistentes po-
derán gozar dun menú que inclúe 
un completo cocido de porco celta, 
acompañado de sopa. Todo isto será 
subministrado por Cárnicas Teijeiro, 
baixo o asesoramento de Asoporcel.
A encargada de inaugurar o evento 

será a catedráti ca de Pediatría da 
Universidade de Santi ago de Com-
postela (USC), Rosaura Leis, especia-
lista en dieta atlánti ca.
Con esta decimoséti ma edición 
búscase recuperar o esplendor pre-
vio á pandemia e superalo, como 
afi rmou o catedráti co Carlos Lema. 
A intención é solicitar, ao chegar á 
vixésima edición, a declaración de 
Festa de Interese Turísti co de Gali-
cia, xa que o evento enxalza un pro-
duto propio da comarca e de calida-
de excepcional.

A XVII Festa do Cocido 
do Porco Celta será o 15

O evento musical de música tra-
dicional Estremonía Cantada ce-
lebrará a súa IX edición en Sarria 
o sábado 29 de marzo, organizado 
polo Concello de Sarria e a Asocia-
ción Cultural Peleriños, coa cola-
boración da Sociedade La Unión.
A cita reunirá grupos de ata 10 
persoas que percorrerán diferen-
tes locais interpretando pezas 
musicais, cun repertorio preferi-
blemente tradicional.
A inscrición está aberta ata o 7 de 
marzo ás 23.30 horas e realizarase 
por orde de contacto coa organi-
zación a través do correo electró-
nico acpelerinos@gmail.com ou 
do teléfono 620 37 63 29 (Alba).
O punto de encontro será ás 
17.45 horas no local da Socieda-
de La Unión, situado na rúa Ma-
tí as López 19. Os grupos deberán 
interpretar un mínimo de dúas 
cancións en cada local, cun tempo 

máximo de 30 minutos, seguindo 
a ruta establecida pola organi-
zación. Está permiti do o uso de 
instrumentos, pero todas as pezas 
deberán ser cantadas.
Os parti cipantes serán convidados 
a unha consumición en cada ta-
berna e á cea fi nal na Sociedade 
La Unión. Tras a cea, cada grupo in-
terpretará unha peza e recibirá un 

agasallo de parti cipación. O evento 
contará, ademais, coa actuación da 
Cé Orquestra Pantasma.
Con esta iniciati va, Sarria conti núa 
promovendo a música tradicional 
e a convivencia a través da cultura 
popular, consolidando a Estremo-
nía Cantada como unha cita im-
prescindible no calendario festi vo 
da vila.

A IX Estremonía Cantada de 
Sarria celebrarase o 29 de marzo

A Coordinadora ‘Eólica Así Non’ 
convoca mobilizacións o 9 de fe-
breiro, con moti vo do Día Mundial 
da Enerxía Limpa. A concentración 
en Sarria terá lugar ás 12.00 horas 
no Cruce de Catro Camiños coa rúa 
da Liberdade en Sarria.
A Coordinadora fai un chamamen-
to á sociedade para denunciar 
o modelo de espolio enerxéti co 
promovido pola Xunta de Galicia. 
Este modelo, segundo afi rman, 

non ten en conta os intereses da 
poboación, e busca benefi ciar o 
capital privado a costa de xerar 
graves impactos medioambientais 
e expulsar ás comunidades afecta-
das da toma de decisións sobre os 
proxectos que lles afectan.
A Coordinadora tamén denuncia 
a falta de respecto pola xurispru-
dencia, que difi cultan que a cida-
danía se poida defender diante dos 
proxectos eólicos agresivos.

Convocan mobilizacións para 
pedir un novo modelo eólico
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O Grupo Municipal Popular denun-
cia que “o goberno de Claudio Ga-
rrido conti núa tendo parte do mu-
nicipio literalmente en penumbra, 
desoíndo un acordo adoptado pola 
corporación en sesión plenaria a 
proposta do PP”.
A portavoz, Carmen José López, 
explica que “xa levaramos hai máis 
dun ano, en novembro do 2023, 
este tema ao pleno a través dunha 
proposta para realizar un estudo 
de iluminación pública, en especial 
énfase nos puntos nos que se pon 
de manifesto a ausencia ou insu-
fi ciencia de iluminación co fi n de 
corrixir esta situación”.
A popular explica que “os conce-
lleiros do Parti do Popular recibi-
mos diariamente os comentarios 
e queixas de veciños que non en-
tenden esta situación, con varias 
áreas nas que destaca a baixa in-
tensidade nos puntos de luz, farois 
apagados ou fundidos e avarías 
que deixan rúas e zonas apagadas”.
Por outra parte, os populares de-
nuncian que “o sistema emprega-
do está a ocasionar que cando a 
climatoloxía difi culta a visibilidade 
non haxa luz sufi ciente, os farois 
non se acenden e o sistema non 
responde cando eses farois están 
apagados a pesar de terse feito de 

noite ou non haber luz natural su-
fi ciente”.
López advirte que “a situación in-
crementa o risco de accidentes 
e a sensación de inseguridade e 
decadencia”. E engade que “estas 
defi ciencias non só afectan a visi-
bilidade nas rúas, senón que ta-
mén contribúen a un aumento na 
vulnerabilidade das persoas que 
transitan pola vía pública durante 
a noite”.
Os populares aseguran que, esta 
problemáti ca, se alonga no tempo 
ante a preocupación da cidadanía 
e faise máis evidente nos meses 
de inverno. “Resulta inverosímil 
ter zonas de Sarria de tránsito ha-
bitual e diario case sen iluminar”, 
di.
O Parti do Popular fai un chama-
mento urxente para que se tomen 
as medidas necesarias para mello-
rar a infraestrutura de alumeado 
público, asegurando o funciona-
mento adecuado dos farois e a 
distribución efi ciente da luz nas 
rúas, para garanti r a seguridade e 
o benestar de todos os cidadáns; 
e recordan que “a iluminación pú-
blica non é só unha cuesti ón de 
funcionalidade ou comodidade, é 
tamén unha cuesti ón de segurida-
de e accesibilidade”.

O PP pide melloras 
no alumeado público

Adif licitou as obras de supresión de 
10 pasos a nivel na liña convencional 
Monforte de Lemos-Lugo-A Coruña, 
ao seu paso por Lugo e Sarria, cunha 
inversión esti mada de 6 millóns de 
euros. 
En Sarria, suprímense catro pasos a 
nivel situados entre os PK 389/262 
e 392/136, cunha inversión de algo 
máis de 900.000 euros. A solución 
inclúe a construción dun paso infe-
rior baixo a liña ferroviaria nas inme-
diacións do actual paso a nivel do PK 
390/344, que será desmantelado. A 
estrutura será en caixón de formigón 
armado e executaranse camiños de 
unión entre os pasos a nivel clausu-
rados e outras infraestruturas exis-
tentes. 
Esta actuación en Sarria súmase á 
supresión doutros cinco pasos a ni-
vel, actualmente en fase de adxudi-
cación, que incluirán a construción 
de dous pasos superiores, un paso 
inferior, unha pasarela peonil e me-
lloras nas vías e camiños existentes.

CONSTRUCIÓN DE PASOS. Ademais, 
en Sarria levarase a cabo a constru-
ción de dous pasos superiores e un 
paso inferior, ademais da reordena-
ción dos camiños existentes para ac-
ceder ás novas infraestruturas.
O primeiro paso superior estará na 
zona do apartadoiro de Oural, cunha 
lonxitude de 117 metros e dará acce-
so a unha cementeira, un camiño de 
servizo, a Rúa Budueira e a Rúa Agra. 
Contará con dous carrís para vehícu-
los, dúas beiravías e dúas beirarrúas 

para peóns.
O segundo paso superior permiti rá o 
acceso ás parcelas da contorna, dis-
poñendo dunha calzada cun só carril 
e dúas beirarrúas. Tamén se mello-
rarán varios tramos de camiños para 
garanti r unha mellor conecti vidade.
O paso inferior estará desti nado 
principalmente a uso gandeiro. 
Construirase cun caixón de formigón 
armado empuxado baixo a vía, terá 
unha anchura de 3 metros e dará ac-
ceso ás leiras próximas.

ADIF suprime catro pasos a nivel 
e constrúen tres novos en Sarria

O Concello de Sarria investi u 30.000 
euros na compra dun tractor agrí-
cola usado para mellorar os labores 
de mantemento e limpeza no muni-
cipio. O anuncio da licitación publi-
couse en decembro e foi adxudicada 
á empresa de Jorge González Rodrí-
guez, que subministrará un modelo 
Same Silver 130, matriculado no ano 
2008 e cunha garantí a de 12 meses. 
Esta foi a única oferta presentada no 
proceso de licitación.
Esta adquisición ten como principal 

obxecti vo opti mizar os servizos mu-
nicipais relacionados coa limpeza 
e desbroce das vías de ti tularidade 
pública. Ata o momento, estas tare-
fas realizábanse con medios propios, 
tanto en persoal como en maquina-
ria. O novo vehículo permiti rá unha 
maior autonomía e efi ciencia nos 
traballos, especialmente no acondi-
cionamento de camiños rurais e es-
pazos próximos ás edifi cacións.
O tractor será empregado tamén en 
tarefas como a limpeza de cunetas, 

a reti rada de vexetación e elementos 
arbusti vos, e a recollida de materiais 
procedentes do derrubamento de 
edifi cacións en mal estado. Estas ac-
tuacións son fundamentais para pre-
servar en boas condicións as zonas 
rurais, mellorar a seguridade viaria 
e garanti r un entorno limpo e acce-
sible. Ademais, facilitará o desbroce 
en terreos abandonados ou de difí cil 
acceso, contribuíndo a unha mellor 
xesti ón do espazo público e do me-
dio rural.

O Concello mercou un tractor 
agrícola para reforzar o labor local
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A Asociación para a Prevención de 
Siniestros e Víti mas de Tráfi co (AES-
LEME) recoñeceu o destacado labor 
do insti tuto galego IES Xograr Afon-
so Gómez de Sarria nos II Premios 
AESLEME - Juan García Reneses, ou-
torgándolles o galardón ‘Compro-
miso coa educación viaria’.
Este premio está desti nado a cen-
tros educati vos ou profesores que, 
durante polo menos os últi mos 
catro anos, desenvolveran progra-
mas propios de educación viaria.
O insti tuto de Sarria foi premiado 
polo seu enfoque integral na edu-
cación viaria, que combina saú-
de, seguridade, sustentabilidade 
e inclusión. O xurado destacou a 
orixinalidade, transversalidade e 
implicación tanto do propio centro 
como de enti dades externas.
Entre as súas iniciati vas máis rele-
vantes, o IES Xograr Afonso Gómez 
parti cipou no programa STARS da 
DGT, que fomenta desprazamen-
tos seguros e sosti bles a pé ou en 
bicicleta. Ademais, colaborou en 
diferentes edicións da Semana 

Europea da Mobilidade e ofreceu 
formación ao seu alumnado da 
man de lesionados medulares de 
AESLEME, así como de expertos da 
Dirección Xeral de Tráfi co (DGT) e 
da Garda Civil.
Os premios AESLEME levan o 
nome de Juan García Reneses, 
médico do Hospital La Paz de 
Madrid, fundador da asociación 
e pioneiro na loita pola preven-
ción de sinistros de tráfico. Estes 
galardóns buscan recoñecer a 
persoas e entidades que contri-
búen de maneira significativa á 

promoción da seguridade viaria.
O premio ‘Compromiso coa edu-
cación viaria’ ten especial rele-
vancia, ao poñer de manifesto a 
importancia da concienciación e 
a educación en seguridade viaria 
dende idades temperás.
Grazas ao seu labor, o IES Xograr 
Afonso Gómez converteuse nun 
referente neste ámbito, demos-
trando que a educación pode 
ser un piar clave para construír 
unha mobilidade máis segura e 
sostible.

O IES Xograr Afonso Gómez 
recibe un premio da AESLEME

A Plataforma de Diversidade Fun-
cional Infanti l da Comarca de Sa-
rria organiza para este sábado, 8 
de febreiro, unha charla xurídica 
sobre a transmisión de herdanzas 
e patrimonio ás persoas con dis-
capacidade. A sesión terá lugar na 
Casa da Cultura de Sarria ás 11.30 
horas, cunha entrada libre e sen 
necesidade de inscrición previa.
A avogada María José Fernández 
Matí as será a encargada de im-

parti r a charla, adaptando a lin-
guaxe xurídica de maneira amena 
e accesible para que as persoas 
con discapacidade intelectual ou 
do desenvolvemento e as fami-
lias poidan comprender mellor os 
aspectos legais relacionados coa 
herdanza e a xesti ón do patrimo-
nio. 
Ademais, despois da charla, os 
parti cipantes poderán xuntarse 
para desfrutar dun xantar.

Diversa Infantil 
organiza unha charla 
xurídica inclusiva
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Cando xorde este negocio?
Iniciamos a idea no ano 2023, aínda 
que xa tiñamos traxectoria no sector 
dende hai máis de 10 anos, princi-
palmente José, que conta con moita 
experiencia no mundo forestal.
Con que motivación o poñen en 
marcha?
Normalmente, a xente que ten pe-
quenas parcelas forestais ou con 
especies que non sexan piñeiro ou 
eucalipto ten moita dificultade para 
conseguir compradores para esa 
madeira, xa que os profesionais do 
sector adoitan centrarse nesas espe-
cies e en grandes lotes para mellorar 
a rendibilidade, debido ao gran mo-
vemento de maquinaria que impli-
can. Nós vimos unha oportunidade 

en solucionar esa necesidade, aínda 
que reducindo as nosas marxes, xa 
que cremos que esa madeira e esas 
parcelas teñen potencial.
Cales son os obxectivos do negocio?
Os obxectivos son prestar un servizo 
de compra e tala de madeira a todo 
tipo de propietarios, principalmente 
na zona de Sarria, Láncara, O Incio, 
Samos, etc., aínda que traballamos 
en toda a provincia. Gustaríanos que 
toda aquela xente que non conse-
guiu vender a súa madeira porque 
non resulta rendible para outros 
compradores pense en nós para fa-
celo.
En que consiste o seu traballo?
O noso traballo comeza coa visita ás 
leiras, onde estimamos a cantidade 

que se pode extraer en función da 
calidade e dos permisos, xa que moi-
tas delas, ao ser especies autóctonas 
ou estar afectadas pola Rede Natura, 
precisan permisos especiais de cor-
ta. Xestionamos os permisos, nego-
ciamos un prezo coa propiedade e, 
cando xuntamos algúns propietarios 
na zona, procedemos á corta e aboa-
mos o prezo ao vendedor. Somos 
moi transparentes, gústanos que o 
propietario, se pode, estea presente 
e enviamos todos os xustificantes 
para que quede tranquilo.
Teñen clientes fieis? 
Levamos pouco tempo con esta em-
presa e, ademais, normalmente a 
xente adoita vender todo o que ten 
dunha vez, xa que as especies tardan 
en medrar. Pero si que adoitan re-
petir porque quedan satisfeitos. Ac-
tualmente podemos ter preto duns 
80 clientes.
Cal é o mellor tipo de madeira? 
Cada unha delas ten as súas particu-
laridades e os seus usos. O piñeiro e 
o eucalipto son os que teñen unha 
saída máis rápida no mercado, pero 
requiren moita negociación tanto 
co cliente como cos compradores. O 
carballo e o castiñeiro teñen un mer-
cado máis pequeno e obrígannos a 
vendelos fóra de España na maioría 
dos casos. Adoitan destinarse a mo-
bles ou estruturas cando son de boa 
calidade e se coidaron as plantacións 
ao longo do tempo; se non, utilízan-
se para leña. A madeira de chopo ta-
mén ten certa aceptación para estru-
turas, aínda que as parcelas adoitan 
ser pequenas. O resto de especies, 
como a cerdeira, agora mesmo non 
teñen aceptación no mercado, polo 
que practicamente non teñen valor.

Cal é o seguinte paso despois de 
mercar a madeira?
Nós adquirímola e vendémola a dis-
tintos provedores en función da es-
pecie, da calidade e da cantidade. O 
eucalipto utilízase fundamentalmen-
te na industria papeleira; o piñeiro 
en estruturas, encofrados, emba-
laxe, etc.; e o carballo, o castiñeiro e 
o chopo para estruturas ou mobles. 
No caso destas últimas especies, 
cando non compren certos requisi-
tos de tamaño e forma, lamentable-
mente úsanse para leña.
Como está o sector na actualidade?
Como en todos os sectores, a falta 
de man de obra é palpable. Aínda 
que os salarios que se manexan non 
son baixos, requírese experiencia e 
é un traballo duro, polo que resulta 
complicado atopar xente. Con todo, 
nós temos sorte e traballamos con 
profesionais moi bos, polo que, polo 
de agora, non temos ese problema, 
aínda que ás veces resulta complica-
do atender a todo e contratar.
Pensan que se pode facer máis por 
este ámbito?
Cremos que desde as administra-

cións deberían mirar máis polo 
sector forestal e “pisar” o monte. 
Moitos propietarios ven con resig-
nación como, debido á cantidade 
de trabas burocráticas á hora de 
cortar, a xente non planta especies 
autóctonas. Non só é cuestión de 
esperar unha xeración para obter 
un rendemento, senón que, cando 
se quere obter, a administración 
non axuda moito. O feito de que 
haxa tantas zonas dentro da Rede 
Natura impide unha explotación 
forestal coherente, o que fai que 
moitas fincas se abandonen ao non 
poder ser explotadas.
Como ven o futuro deste negocio? 
A madeira estrutural cada vez 
ten máis importancia. Antes era 
a base de calquera construción e 
está volvendo debido ás múltiples 
vantaxes que ten. A provincia de 
Lugo, e especialmente a comarca 
de Sarria, ten un gran potencial 
neste sector. Nós cremos que ten 
moito futuro e que debe seguir 
sendo unha das bases industriais 
da provincia, algo que cómpre 
aproveitar.

“A comarca de Sarria ten un gran 
potencial no sector da madeira”
Falamos con José A. Fernández e Pablo Gallego, socios e promotores 
do negocio Maderas Guillar, que actúa en toda a comarca
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O pasado 2 de febreiro, o Concello 
de Sarria conmemorou o Primeiro 
Día Elías Valiña Sampedro, unha 
data signifi cati va para honrar a me-
moria deste ilustre veciño sarriao 
no 96 aniversario do seu nacemen-
to.
A celebración ti vo lugar ás 13.00 
horas co acto de colocación dunha 
placa na casa natal de Elías Valiña, 
situada en Mundín, na parroquia 
de Santa María de Lier.
Este evento levouse a cabo tras 
un ano repleto de homenaxes ao 

seu legado, no que se celebraron 
diversos actos con moti vo do 35 
aniversario do seu falecemento en 
2024. Elías Valiña Sampedro foi un 
dos grandes impulsores do Camiño 
de Santi ago no século XX, sendo o 
inventor da icónica frecha amarela, 
símbolo que hoxe guía a miles de 
peregrinos de todo o mundo ata 
Santi ago de Compostela. 
Sarria, a súa vila natal, mostrouse 
especialmente orgullosa de Elías 
Valiña Sampedro, considerándoo 
un dos seus fi llos predilectos.

Sarria conmemorou o 
Primeiro Día Elías Valiña 
Sampedro o día 2 A Deputación de Lugo concedeu 

unha axuda de 3.000 euros a cada 
unha das asociacións, Sarria Futbo-
lín e Os Carro x Catro, como reco-
ñecemento ao seu labor no ámbito 
deporti vo e cultural no Concello de 
Sarria.
A asociación Sarria Futbolín desta-
cou nos últi mos anos pola promo-
ción deste deporte entre a veci-
ñanza, organizando competi cións e 
acti vidades que fomentan a parti -
cipación e o espírito deporti vo. Son 
os encargados de organizar o más-
ter nacional de futbolín de Sarria e 
que este ano 2025 chegará a súa 
décimo terceira edición.
Pola súa parte, Os Carro x Catro leva 

tempo traballando na dinamización 
cultural da zona, axudando nos pre-
parati vos da ruta 4x4 da comarca e 
que contou no ano 2024 con 580 
parti cipantes.
Estas axudas, segundo a Deputa-

ción, enmárcanse no compromiso 
da insti tución co apoio ao tecido 
asociati vo da provincia, especial-
mente en iniciati vas que promovan 
a convivencia, o deporte e a cultura 
nos concellos lucenses.

Sarria Futbolín e Os Carro x Catro 
recibiron axudas da Deputación

Sarria conmemorará en maio o 
bicentenario do nacemento de 
Matí as López, ilustre empresario 
local que fundou unha fábrica 
de chocolate de España en 1851, 
Chocolates y Dulces Matí as López. 
Ademais, foi un innovador no 
ámbito da publicidade, sendo o 
creador do primeiro cartel publi-
citario moderno en España, coñe-
cido como ‘Os gordos e os fracos’.
Para homenaxear a súa fi gu-
ra, o Concello inaugurará unha 
exposición dedicada ao már-
keti ng pioneiro de Matí as Ló-

pez, co icónico cartel outros 
20 carteis históricos, algúns 
deles obti dos coa colabora-
ción da familia do empresario.
Ademais, o goberno municipal 

organizará obradoiros de cho-
colate para o público infanti l e 
abrirá unha sala na anti ga pri-
sión dedicada á súa traxectoria 
empresarial.

A figura de Matías López será 
homenaxeada en Sarria en maio

O tellado da nave do campo da 
feira de Sarria está a ser renovado 
por parte do Concello de Sarria, 
uns traballos que comezaron coa 
reti rada da cuberta actual para a 
súa substi tución por unha nova, 
máis segura e especializada.
Esta actuación, que se desenvolve 
no marco do contrato eléctrico, 
suporá un mellor funcionamen-
to do recinto feiral, permiti ndo 
que as futuras instalacións se 

realicen con maior seguridade e 
comodidade para comerciantes e 
visitantes.
A medida busca non só mellorar 
a infraestrutura do recinto feiral, 
senón tamén dinamizar a acti -
vidade comercial noutras áreas 
de Sarria durante o período de 
obras, que esperan rematar an-
tes do próximo 17 de febreiro 
para que así o mercado poida 
instalarse xa na nave renovada.

O tellado da nave do campo 
da feira está a ser renovado

O Concello de Sarria decidiu adian-
tar a celebración do Corpus Christi  
ao sábado, 15 de xuño, co fi n de 
evitar a coincidencia coas tradicio-
nais festas de San Xoán, que teñen 

lugar na mesma época.
Esta decisión tomouse co obxecti vo 
de facilitar a parti cipación dos veci-
ños e visitantes en ambas celebra-
cións, evitando solapamentos que 

puidesen afectar a organización e 
asistencia aos actos programados 
pois o San Xoán é unha das festas 
máis tradicionais da vila.
O Corpus Christi , unha das fes-
tas relixiosas máis importantes e 
arraigadas en Sarria, contará coa 
tradicional procesión polas rúas 
engalanadas con alfombras fl o-
rais, unha das grandes tradicións 
do municipio. As diferentes parro-
quias e colecti vos veciñais xa están 
a traballar na elaboración destas 
alfombras, que se converten cada 
ano nunha auténti ca obra de arte 
efémera.
Deste xeito, o adianto do Corpus 
Christi  busca manter o esplendor 
de ambas festas, permiti ndo que 
Sarria siga brillando como exemplo 
de tradición, convivencia e parti ci-
pación cidadá.

O Corpus Christi adiántase para 
evitar coincidir co San Xoán
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DEPUTACIÓN

O presidente da Deputación e do 
Consorcio Provincial de Lugo para a 
Prestación do Servizo contra Incen-
dios e Salvamento, José Tomé Roca; 
o presidente do Comité de Empresa, 
Álvaro Negueira Fernández; o vice-
presidente do Consorcio e represen-
tante da Xunta de Galicia, Santi ago 
Villanueva Álvarez; e os representan-
tes sindicais asinaron o novo conve-
nio colecti vo e a Relación de Postos 
de Traballo (RPT).
“Hoxe é un día moi importante para 
a provincia”, destacou Tomé Roca, 
quen reafi rmou o seu compromiso 
de garanti r estabilidade e segurida-
de laboral aos profesionais que des-
empeñan este servizo esencial, pro-
texendo á cidadanía e aos seus bens 
fronte a incendios e emerxencias.
Este acordo, pioneiro en Galicia, foi 
acadado tras máis dun ano de ne-
gociacións para mellorar a calidade 
do servizo, recoñecer o labor dos 
bombeiros, proporcionarlles segu-
ridade laboral e opti mizar as súas 
condicións económicas, dignifi cando 

a súa fi gura na sociedade.
O novo convenio inclúe avances sig-
nifi cati vos, como a incorporación de 
26 novos efecti vos, un incremento 
salarial anual de 6.000 euros para a 
categoría de bombeiro, unha redu-
ción de 158 horas anuais na xornada 
laboral (das 1.800 ás 1.642 horas), e 
o recoñecemento como persoal la-
boral fi xo para os traballadores con 
contrato indefi nido tras a subroga-
ción realizada o 1 de maio de 2019. 
Ademais, contempla permisos e li-
cenzas, melloras no equipamento e 
uniformes, redución da mobilidade 
entre parques comarcais, axudas 
sociais e días adicionais para asuntos 
propios.
O Consorcio de Bombeiros da pro-
vincia de Lugo, xesti onado conxun-
tamente pola Deputación de Lugo e 
a Xunta de Galicia, inclúe os parques 
de Barreiros, Vilalba, Sarria, Monfor-
te de Lemos, Viveiro e Chantada.
Este acordo marca un fi to na xesti ón 
e nas condicións laborais do servizo 
de bombeiros en Galicia.

Asinado o novo convenio 
colecti vo e a RPT do 
Consorcio de Bombeiros

A Xunta de Goberno da Deputa-
ción de Lugo aprobou sacar a lici-
tación do contrato por un importe 
de 1.260.000 euros para poñer en 
marcha o proxecto Xeopadrón. Así 
o anunciou o deputado de Pro-
moción Económica e Social, Pablo 
Rivera Capón, quen explicou que 
este proxecto de “modernización e 
dixitalización é un paso máis cara o 
proceso de transformación no que 
levamos traballando anos desde a 
Deputación, en colaboración cos 
Concellos, a través de diversas 
iniciati vas que melloran a xesti ón 
administrati va e a prestación de 
servizos públicos”.
Rivera Capón indicou que este 
proxecto que a insti tución pro-
vincial desenvolverá con fondos 
europeos captados do Plan de Re-
cuperación, Transformación e Res-
iliencia do Goberno de España, ten 

por obxecti vo mellorar a calidade e 
a fi abilidade dos datos do padrón 
facendo posible a súa revisión e 
depuración a través dun novo sis-
tema de xesti ón.
“Este sistema permiti rá contrastar 
os datos do padrón de cada conce-
llo sobre os habitantes empadroa-
dos e as súas vivendas coas bases 
de datos do Insti tuto Nacional de 
Estadísti ca. Deste xeito, o INE con-
tará cunha información depurada, 
contrastada, veraz e actualizada 
en relación aos habitantes de cada 
municipio”, apuntou o deputado.
O proxecto terá unha duración esti -
mada de sete meses, cun compro-
miso de soporte e mantemento de 
seis meses tras a súa fi nalización, o 
que garanti rá a sosti bilidade e a ca-
lidade dos resultados a longo prazo.
Ademais, a posta en marcha de 
Xeopadrón representa un avance 

importante cara ao futuro Padrón 
Online, unha iniciati va do INE que 
permiti rá crear unha base de da-
tos xeorreferenciada de vivendas 
e fogares. Este salto cualitati vo 
na modernización administrati va 
mellorará a actualización conti nua 
e áxil dos datos do padrón, o que 
opti mizará a xesti ón de recursos e 
mellorará a calidade dos servizos 
públicos prestados aos veciños e 
veciñas da provincia.
“Con este proxecto, a Deputación 
de Lugo segue avanzando na con-
solidación dunha administración 
pública máis moderna, ao servizo 
da cidadanía e dos concellos da 
nosa provincia. Aproveitamos ao 
máximo as oportunidades que nos 
brindan os fondos da Unión Euro-
pea para mellorar a calidade de 
vida das nosas veciñas e veciños”, 
destacou Rivera Capón.

O Goberno provincial licita a 
posta en marcha do Xeopadrón

O Pleno da Deputación de Lugo 
aprobou unha moción presentada 
polo PSdeG-PSOE na que solicita 
á Xunta de Galicia que arquive os 
expedientes sancionadores aber-
tos contra os concellos de Triacas-
tela, Samos, Folgoso do Courel e 
Pedrafi ta do Cebreiro, por difi cul-
tades na cobertura do Servizo de 
Axuda no Fogar (SAF). A iniciati -
va, apoiada polo BNG e rexeitada 
polo PP, subliña que os concellos, 
que asumen gran parte do custo 
do servizo, precisan máis fi nancia-
mento por parte da Xunta en lugar 
de sancións.
O presidente da Deputación, José 
Tomé, criti cou que as multas, que 
poderían alcanzar os 20.000 eu-
ros, supoñen unha carga excesiva 
para municipios cunha poboación 
envellecida, onde o 45 % supera 
os 65 anos. Ademais, reclamouse 
a negociación cunha mellora da 
fi nanciación, elevando o prezo da 
hora do servizo de 12 a 20 euros e 
reforzando os equipos de valora-
ción da dependencia para reducir 
listas de espera.
Outra moción socialista aprobada 
insta á Xunta a reparar a estrada 
LU-651 no Courel e a desenvolver 
un plan integral para mellorar as 
vías autonómicas da provincia. 
Tomé acusou o PP de criti car obras 
alleas mentres “mantén abando-

nada a estrada do Courel desde hai 
tres anos” e sinalou que o treito 
entre Folgoso e Seoane está pen-
dente desde hai máis de 15 anos.

BNG. Pola súa parte, o BNG pre-
sentou dúas mocións. Nunha de-
las, aprobada por unanimidade, 
solicitouse á Xunta unha cobertu-
ra médica estable nos centros de 
saúde de Riotorto e Ourol. Neste 
últi mo, ante a falta de atención 
deriváronse pacientes a Muras, 
tamén con problemas similares. 
Na segunda, os nacionalistas re-
clamaron políti cas sociais para ga-
ranti r o acceso á vivenda.
As dúas iniciati vas do PP foron 
rexeitadas. A primeira demanda-

ba unha mesa de traballo para re-
parti r os recursos do parque mó-
bil entre os concellos, e a segunda 
pedía a cesión da Casona do Incio 
ao concello, xunto con 250.000 
euros para un proxecto veciñal, 
alegando abandono por parte do 
goberno provincial.
Finalmente, no apartado de rogos 
e preguntas, o PP interesouse pola 
axuda de 50.000 euros ao mata-
doiro de Sarria, anunciada en nov-
embro de 2024, e pola adquisición 
dun supermercado no concello de 
Pol, que contou cunha parti da de 
105.000 euros. Tamén solicitaron 
melloras en estradas provinciais 
nos concellos de Cervantes e 
Mondoñedo.

O Pleno aproba mocións para 
mellorar o SAF e as infraestruturas

A Xunta de Goberno da Deputación 
de Lugo aprobou o Plan Anual de 
Contratación 2025 dotado con 27 
millóns de euros. Un documento 
que recolle a previsión dos pro-
cedementos de contratación de 
servizos, subministracións e obras 
que desenvolverá a insti tución pro-
vincial ao longo deste ano. Así o in-
formou o Deputado de Promoción 
Económica e Social, Pablo Rivera 
Capón, tras a sesión semanal do 
Goberno.
Segundo indicou o Deputado, a ci-
fra do Plan Anual de Contratación 
2025 é “esti mati va”, pero a elabo-
ración deste texto “refl icte a capa-

cidade de planifi cación, de xesti ón 
e de transparencia deste Goberno”.
Por outra banda, a Xunta de Go-
berno aprobou ampliar o prazo 
da convocatoria da VIII edición 
do concurso fotográfi co: O Patri-
monio Etnográfi co Material das 
Reservas da Biosfera Terras de 
Miño e Os Ancares lucenses. Re-
parti ranse 1.600 euros en premios 
entre os tres primeiros: 800 euros 
para o gañador, 500 e 300 euros. 
Os interesados en parti cipar neste 
concurso teñen un mes máis, ata 
o 20 de febreiro, grazas a esta am-
pliación do prazo para presentar 
as súas fotografí as

Luz verde ao novo Plan 
Anual de Contratación
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A estrada LU-636, que conecta a 
localidade de Sarria co polígono in-
dustrial de O Morelle, contará cun-
ha senda peonil de 1.410 metros, 
que será levada a cabo pola Xunta 
no marco dun plan autonómico de 
infraestruturas que busca mellorar 
a mobilidade peonil na comarca.
Concretamente, a senda estará 
situada entre os puntos quilomé-
tricos 2,590 e 4,000. Ademais, o 
proxecto tamén contempla a crea-
ción de sendas peonís noutros 
puntos da comarca, como en Lán-
cara e Triacastela.
En Láncara, concretamente na LU-

621, no tramo que une A Pobra de 
San Xiao con Láncara, instalarase 
unha zona peonil cun percorrido 
de 350 metros, que permiti rá pro-
longar a senda existente desde A 
Pobra de San Xiao ata a urbaniza-
ción de Valdriz.
O terceiro proxecto na comarca 
levarase a cabo en Triacastela, na 
estrada LU-633, que conecta Sarria 
con Pedrafi ta do Cebreiro. A senda 
terá unha extensión de 320 metros 
e discorrerá entre os puntos quilo-
métricos 27,510 e 27,830, mello-
rando así a accesibilidade na zona 
urbana de Triacastela.

Novas sendas peonais 
nas estradas comarcais

O SAT da comarca de Sarria xa 
conta cunha nova profesional
O Servizo de Atención Temperá 
(SAT) da comarca de Sarria vén de 
ampliar o seu equipo cunha nova 
incorporación, unha terapeuta 
ocupacional que contribuirá a 
mellorar a atención que reciben 
os menores de 0 a 6 anos con 
trastornos no desenvolvemento 
ou risco de padecelos ou estean 
nunha situación de vulnerabili-
dade. Este servizo fundamental 
atópase na avenida de Becerreá 
número 22 e presta cobertura aos 
sete concellos da comarca.
O SAT, comprometi do co benestar 
das familias e os menores, solici-
tou nunha ocasión previa unha 

subvención á Xunta de Galicia 
para incorporar esta fi gura pro-
fesional. Aínda que a axuda foi 
concedida, o fi nanciamento non 
cubría o total das horas solicita-
das. Para resolver esta situación, 
os Gobernos locais da comarca 
reuníronse no salón de plenos do 
Concello de Sarria e alcanzaron o 
acordo de asumir entre todos o 
custo das 536 horas que queda-
ban fóra da subvención.
Grazas a este esforzo conxunto, o 
SAT poderá ofrecer unha atención 
máis completa e especializada, 
fortalecendo o apoio ás familias 
e garanti ndo unha intervención 

temperá de calidade para os me-
nores da comarca.
O Servizo de Atención Temperá 
presta servizo en horario de luns 
a xoves de 08.30 a 14.00 horas e 
de 16.00 a 20.00 horas; mentres 
que os venres haberá só horario 
de 08.30 a 12.30 horas.
As familias que necesiten dis-
poñer deste servizo, poderán 
ser atendidas nas dependencias 
do colexio Nuestra Señora de la 
Asunción, en Sarria, onde haberá 
un mestre psicomotricista, unha 
logopeda e unha psicóloga espe-
cializados en desenvolvemento 
infanti l con formación específi ca.

COMARCA

Reclaman á CHMS máis 
de 40 intervencións en 
ríos da provincia

A Federación de Asociacións Ve-
ciñais de Lugo Lucus Augusti  vén 
de facer público o resultado dun 
estudo das diferentes asocia-
cións vinculadas ao Río Miño e 
os seus afl uentes en toda a pro-
vincia. 
Nel, advirten unha serie de pro-
blemas nos leitos e demandan á 
Confederación Hidrográfi ca do 
Miño Sil que faga unha atención 
nos puntos que citan. Trátase de 
41 peti cións, algunhas delas nun 
mesmo río, que consisten princi-
palmente na reti rada de troncos 
e na limpeza do leito. Nalgúns 
casos reclaman tamén a reti rada 
de escombros acumulados polas 
enchentes. 
Neste estudo colaboraron unha 
trintena de colecti vos deporti -
vos e veciñais que expuxeron os 
puntos onde é máis necesaria a 
actuación. Así, reclaman na ca-
pital actuacións en varios puntos 
do Rato e do Miño, que afectan 
tamén ás parroquias de Orbazai, 
Ombreiro, Monte de Meda, San-
talla de Lamas e Gondar.

Tamén se inclúen actuacións en 
concellos da comarca de Lugo, 
como en Castro de Rei (no río Pe-
queno, Rego de Río de Vila e río 
Lea), O Corgo (Marei, Poncela e 
Romeán), Friol (Narla)  e Outeiro 
de Rei (Ladra, Miño, Pequeno e 
Parga). 
Na Terra Chá tamén reclaman 
limpeza en Cospeito, con aten-
ción en Muimenta, Santa María 
e Xustás (nos ríos Miño, Támoga, 
Pequeno), en Begonte (Parga), 
Guiti riz (Labrada e Veiga), Vilalba 
(Magdalena), A Pastoriza (nos re-
gos das Quintas e das Rigueiras). 
Na zona da Montaña subliñan ac-
tuacións en Baralla (no río Neira) 
e en Castroverde (no Tórdea). a 
zona de Sarria, destacan necesi-
dades de actuación no río Peque-
no, en Vilapedre; no Villouzán, en 
Goimil, e no río Galegos, xa no 
concello de Láncara. 
Finalmente, na Ribeira Sacra si-
túan puntos de intervención en 
no Partene (Quiroga), no Sardi-
ñeira (O Saviñao) e no río Mao, 
en Monforte de Lemos.

Galiciencia celebra este ano o seu 
vixésimo aniversario, dirixíndose ao 
alumnado de Primaria, Educación 
Especial, Secundaria, FP e Bacha-
relato, co obxecti vo de fomentar o 
talento innovador e emprendedor 
entre a mocidade. Este evento lé-
vase a cabo en colaboración coa 
Consellería de Economía e Indus-
tria e a Fundación Española para la 
Ciencia y la Tecnología – Ministerio 
de Ciencia, Innovación y Universi-
dades. Xa está aberto o prazo para 
que os centros educati vos se inscri-
ban e os equipos presenten os seus 
proxectos; a data límite para facelo 
é o 17 de marzo. As acti vidades de 
Galiciencia desenvolveranse os días 
14, 15 e 16 de maio, con opción de 
parti cipación presencial e tamén 
online. Nesta edición, o evento esta-
rá centrado no tema ‘Neurociencia 
e saúde mental’, unha problemáti ca 
que preocupa crecente á sociedade.

PROXECTOS SELECCIONADOS. Os 
centros educati vos de Secundaria, 
Bacharelato e FP poderán presentar 
ata dous proxectos cada un, dos ca-
les se seleccionarán un total de 50 
para asisti r á feira e competi r polos 
premios de Galiciencia. Para a mo-
dalidade en liña, non hai restrición 
no número de proxectos que se po-
den presentar.
O equipo gañador recibirá un pri-
meiro premio de 1.000 euros para 
parti cipar en Exporecerca, a feira 
cientí fi ca de referencia a nivel esta-
tal que se celebra en Barcelona. O 
segundo clasifi cado contará cunha 

recompensa de 500 euros, que lles 
permiti rá asisti r a Zientzia Azoka, 
o certame cientí fi co de Bilbao. O 
terceiro premio consisti rá en 200 
euros para adquirir material cientí -
fi co e/ou tecnolóxico desti nado ao 
centro educati vo.
Ademais, outorgaranse recoñe-
cementos especiais a diversas ca-
tegorías: mellor comunicación e 
presentación oral, proxecto máis in-
novador, proxecto co método cien-
tí fi co máis defi nido, mellor traballo 
relacionado coa temáti ca ‘Neuro-
ciencia e saúde mental’ e o proxec-
to liderado por unha nena ou vincu-
lado con iniciati vas que promovan 
a igualdade de xénero no ámbito 
da I+D+i. Tamén se premiará a me-
llor proposta na categoría de FP, 
así como o proxecto máis valorado 
polo público entre os parti cipantes 
en liña.

MÁIS ACTIVIDADES. Como é ha-
bitual, Galiciencia contará non só 

co concurso de proxectos, senón 
tamén con diversas acti vidades, 
talleres, concursos e espectáculos 
cientí fi cos. Entre eles, o alumnado 
de Primaria de Galicia poderá par-
ti cipar no concurso de deseño da 
camiseta ofi cial de Galiciencia 2025. 
Tamén se organizará un certame 
fotográfi co a través de Instagram, 
desti nado a estudantes e docentes 
de Secundaria, Bacharelato e FP de 
toda España.
Por outra banda, os estudantes ga-
legos de 4º de Primaria ata Bachare-
lato poderán formar parte do desa-
fí o cientí fi co “Atrévete coa mente!”. 
Este reto consta dunha primeira 
fase online, na que se propoñerán 
tres desafí os. Para parti cipar no pri-
meiro reto será necesario inscribir-
se antes do 20 de febreiro a través 
da web atrevete.galiciencia.com. A 
fase fi nal, que será presencial du-
rante Galiciencia, estará reservada 
para aqueles que completen os tres 
retos online.

Galiciencia 2025 centrarase na 
neurociencia e na saúde mental
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Jessica Fernández
“Sarria ten un papel primordial no 
disco e queremos poñer en valor 
esta zona do mundo”, sosteñen Ós-
car, de Triacastela, e Luis, de Sarria, 
dous rapaces de 26 e 25 anos que 
veñen de lanzar o seu primeiro disco 
Xardín das Fadas, ambientado na co-
marca de Sarria. Neste disco, de 16 
temas, nos que relatan “unha etapa 
rara que vivimos os dous, na que nos 
acompañamos. É un espazo concep-
tual de sucesos que nos pasaron en 
Sarria, Triacastela e Lugo. Despois de 
rematar as nosas carreiras universi-
tarias, despois de ter abandonado as 
nosas casas, volvemos a Sarria onde 
nos xuntamos de novo, xa que estu-
damos xuntos no IES Xograr Afonso 
Gómez, e démonos conta de que 
queriamos representar o que somos: 
a feira, o río Miño, poder mercar un 
chuletón por catro euros. Queriamos 
poñer en valor o benestar desta zona 
do mundo, na que se atopa o mon-
te Oribio onde nace o río de Sarria”, 
explican. 

“Moitas veces imos no coche a dar 
voltas e chegamos a nunha montaña 
e paramos a falar do que nos pasou 
e escoitamos música; a natureza, 
a música doutros artistas e, sobre 
todo, a comarca de Sarria inspíranos 
a facer música que poida escoitar a 
nosa xente e sentirse identificada, 
polo que tamén é para eles”, argu-
mentan. Por iso, din que Xardín das 
Fadas, o título do disco, significa que 
as fadas son “as persoas que nos 

acompañaron nesta etapa da vida: 
as amizades, as relacións amorosas, 
as nosas familias, os avós... e inclu-
so Luis é unha fada para min e eu 
para el, porque marca unha parte 
da miña vida”, explica Óscar. Pola súa 
parte, Luis sostén que, para el, este 
disco “foi como pechar unha parte 
da miña vida, o paso de ser neno a 
adulto, e a sensación de medo e á 
vez de seguridade por ter persoas 
ao meu redor como Óscar. Quere-
mos desfrutar Sarria como nunca e 
diso dinme de conta ao volver aquí, 
nunca vira Sarria desta maneira e 
quero seguir neste camiño, porque 
para min Sarria é casa e gústame po-
tencialo e empoderalo porque moita 
xente di que aquí non hai nada, pero 
hai moito e moito por facer”, defen-
de o coñecido artisticamente como 
Saha.
Así, cre que “en Sarria hai moitas 
posibilidades para asentarse, xa que 
somos unha vila inclusiva e tamén 
hai migración que funciona como 
mecanismo de combater o enve-

llecemento. Hai traballo, hai opor-
tunidades e vívese moi ben. A nivel 
cultural tamén hai cousas, pero á 
xuventude fáltannos cousas, e hai 
que apoiar o localismo. Sarria ten 
que aproveitar o seu potencial e non 
limitarse a promover a masificación 
de albergues, debe haber algo máis. 
Gustaríame que houbera cousas 
chulas en Sarria porque o merece”, 
destaca Luis; mentres que Óscar cre 
que tamén se pode facer máis por 

Triacastela: Ao ser un concello rural, 
está sufrindo o abandono que pasa 
en toda Galicia. Vexo oportunidades, 
pero tamén o abandono por parte 
da Xunta e tamén dos concellos lo-
cais. Sen apoio das institucións e sen 
xente que queira poñelas en marcha, 
é difícil. Ademais, entre concellos do 
rural deberían apoiarse, pero ao ser 
de distintas cores políticas, non hai 
esa colaboración e é unha mágoa. 
Así, a zona cae no esquecemento, 

a pesar de contar cunha contorna 
natural espectacular que se podería 
poñer en valor e presumir dela”. Pola 
súa parte, Luis, como historiador, en-
gade que a Cova Eirós “non se valori-
za o que debería, hai xente de Sarria 
que non a coñece e unha das máis 
importantes de Europa, non todo 
debe estar relacionado co Camiño 
de Santiago”. Ademais, critican que 
“non hai museos. O plano cultural 
pasa a segundo plano e así esquece-
mos a nosa historia como sarriaos. 
Hai que ter unha mirada máis ampla 
e dar posibilidades pata que a xente 
mostre o que fai, fai falta investir na 
cultura”, sentenza.

A EVOLUCIÓN DOS ARTISTAS. Óscar 
e Luis comezan a rapear arredor dos 
16 anos, cada un individualmente, 
e cando coinciden no bacharelato 
danse de conta de que ambos teñen 
as mesmas inquedanzas, polo que 
empezan a quedar para freestyle. A 
Óscar sempre lle gustou escribir, polo 
que escribía os seus temas, collía ba-
ses de música de Youtube e gravába-
se. Luis apoiábao e pouco a pouco 
comezaron a gravar xuntos, xa que 
a Luis gustáballe moito a produción 
musical. “Para nós eramos como un 
refuxio o un para o outro, para saber 
se o que estás facendo está ben, que 
te validen”, explica Luis. O freestyle 
para eles “era facer musica dunha 
forma xenuína, porque dicías o que 
pensabas”, comenta Óscar. 
Por outra banda, ademais das le-
tras, a Luis gústalle moito producir 

música: “Podo pasarme horas no 
ordenador, porque o que me en-
che é crear algo, unir elementos 
que non teñen que ver e ao unirse 
teñen sentido. Fago todo con tecla-
do e cun programa que ten todos 
os instrumentos. Empezo cunha 
batería e me inspira, ou vexo unha 
canción que me gusta e quero facer 
algo parecido dándolle o noso to-
que. O noso disco vai por aí, xa que 
lle dou outra enerxía ás cancións”, 
explica Luis. Pola súa parte, Óscar 
pon en valor a complicidade entre 
os dous: “Cada un escribe o seu 
cacho e logo xuntámolo e apoiámo-
nos, imos aconsellando e creando 
xuntos. Producir foi un momento 
de inflexión, porque Luis aprovei-
tou todo o seu talento”. Luis engade 
que “tamén fago cousas con Pho-
toshop; gústame deseñar e sempre 
estou pensando en novas ideas 
creativas. Óscar tivo a idea do título, 
Xardín das Fadas, e eu fixen as crea-
tividades. Motivámonos entre nos, 
melloramos xuntos”, destaca. 

O DISCO, NO FONDO. Xardín das 
Fadas trata “o amor como xeito 
de vida e maneira de relacionarse: 
dende as lembranzas das avoas, 
ata a toxicidade e/ou harmonía na 
que se pode envolver unha relación 
amorosa, pasando pola compañía 
e comprensión das amizades. Ade-
mais, ren referencias a Portugal e 
todo o contexto lusófono, exempli-
ficada en diversas referencias ao te-
rritorio e á súa cultura”, concretan. 
Así, din que o disco “non ten un xé-
nero concreto, pero como letristas 
e á hora de poñer a nosa voz, iden-
tificámonos como rapeiros. Pero 
estamos abertos a crear o que nos 
inspire, calquera xénero”, explica 
Óscar, mentres que Luis defende 
que “a min gústame saír da zona de 
confort, tocar calquera xénero pero 
que teña o noso toque, rapeamos 
porque non temos voz para cantar 
pero gustaríanos traballar con máis 
xente e tocar outros xéneros e se-
guir aprendendo de xente, non li-
mitarnos”, comenta como proxecto 
a futuro. Ademais, subliña que “nós 
somos dúas persoas conscientes da 

realidade, podemos dicir algo da 
cotidianidade e tamén “Altri Non”. 
Na nosa actitude xa se nos ve como 
somos e iso gústame. Non somos 
activistas, pero somos persoas 
conscientes e orgullosos diso. No 
disco hai reivindicación e de empre-
gar a lingua galega porque fai falta 
reivindicalo como forma da cultura, 
pero tamén esa parte persoal. Nós 
somos o que somos, non é postu-
reo”, sentencian.
Como anécdota, ambos artistas 
contan que a gravación enteira do 
disco fíxose nun armario do piso de 
Óscar e cun micrófono do ano 2006 
que lles deixou o seu irmán. Con 
eses medios, “xa que podiamos gas-
tar moito diñeiro”, gravaron os 16 
sinxelos que xa se poden escoitar 
en Youtube e Spotify. “Utilizamos 
o armario porque non poidamos 
illar unha habitación enteira, entón 
metemos o ordenador dentro do 
armario e colgamos o micrófono 
como se fora unha percha. Como 
a roupa illa o son, puxemos unhas 
chaquetas e metemos a cabeza 
dentro do armario para gravar as 
cancións”, explica Óscar. Despois, 
veu o traballo de pos produción, da 
man de Luis, que sostén que “cando 
creas un bo ambiente, case calque-
ra voz queda ben nunha canción. A 
min gústame meterme nos detalles 
e sacarlle brillo e a voz colle moito 
peso, polo que moi orgulloso de 
soar así sen case nada”, conclúe.
Con esta vontade de seguir crean-
do, din que o proxecto de futuro 
é “manter as cousas que facemos, 
seguir facendo música con sentido 
e amor, sen sacar nada por sacar. 
Este disco é un produto con senti-
do que simboliza esta etapa e que 
fixemos para a xente de Sarria. Ago-
ra tamén queremos colaborar con 
xente, pero sempre que lle vexamos 
un sentido, e que nos apeteza, sen 
expectativas. Gustaríanos seguir 
aportando á música en galego e 
aprender da música doutros refe-
rentes. Xa estamos pensando en 
ideas para integrar outros estilos, 
coa mente aberta, e sen pecharnos 
a nada, coas ganas que teñamos de 
crear”, conclúen.

“Somos o que somos e estamos 
orgullosos de onde vimos”
Óscar Fernández (Ryu), de Triacastela, e Luis Álvarez (Saha), de Sarria, son 
dous artistas que veñen de lanzar o seu primeiro disco ‘Xardín das Fadas’

“Gustaríanos seguir 
aportando á música 

en galego, facer 
música con sentido e 
amor, como fixemos 
este disco, e estamos 

abertos a novos 
proxectos”
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samos

O CEIP de Samos organiza xorna-
das de portas abertas para todas 
aquelas familias interesadas en 
coñecer o seu modelo educati vo 
e as instalacións do centro.
Cun enfoque de aprendizaxe indi-
vidualizada en aulas multi grado, 
o colexio ofrece unha ensinanza 
adaptada ás necesidades de cada 
alumno, fomentando a colabora-
ción con outros centros da zona 
e parti cipando en proxectos inno-
vadores como E-Dixgal, Voz Natu-
ra e Prensa Escola.
Un dos puntos fortes do colexio 
é o seu servizo de conciliación 
familiar, totalmente gratuíto. As 
familias poden benefi ciarse do 
programa de madrugadores de 
8.00 a 10.00 horas, asegurando 
un coidado temperán para os 
nenos antes do inicio da xornada 
escolar. Ademais, o colexio ofre-
ce acti vidades extraescolares de 
16.30 a 18.30 horas, ampliando 
así as opcións para que os máis 
pequenos desfruten dun ambien-
te educati vo enriquecedor fóra 
do horario lecti vo.
Jenny, mestra e nai dun pequeno 
que estuda no colexio de Samos, 
pon en valor este servizo, argu-
mentando que “o servizo de con-
ciliación permite ás familias que 
poidan traballar mentres saben 
que os seus fi llos están en boas 
mans, con acti vidades diferentes 
e traballadas da man de Vanesa”, 
destaca.
Tamén, di que unha das mellores 
cousas do CEIP é “o trato persona-
lizado”: “En Infanti l, hai 9 nenos e 
en Primaria 13, polo que o trato é 
totalmente personalizado, poden-
do atender ás necesidades especí-

fi cas de cada persoa”. Por iso, leva 
o seu fi llo desde Sarria a Samos 
cada día para ofrecerlle “a mellor 
educación”, xa que “somos como 
unha familia”, subliña.
O comedor escolar é outro dos 
aspectos destacados do centro, 
xa que conta con dúas cociñeiras 
propias que elaboran menús sau-
dables e equilibrados cada día, ga-
ranti ndo unha alimentación de ca-
lidade para o alumnado. O servizo 
de comedor e transporte escolar 
está dispoñible para todos os ne-
nos matriculados no centro, faci-
litando aínda máis a conciliación 
para as familias. O CEIP de Samos 
invita a todas as familias a coñe-
cer de primeira man as súas ins-
talacións e a súa oferta educati va. 
Para máis información e reservas, 
pódese contactar co centro a tra-
vés do teléfono 982 82 59 ou o co-
rreo ceip.samos@edu.xunta.gal.

UN NOVO PARQUE INFANTIL. Re-
matouse o novo parque infanti l do 
colexio de Samos, cumprindo cun 
deseño accesible e inclusivo para 

garanti r que todos os nenos poi-
dan gozar das súas instalacións.
Esta iniciati va foi impulsada pola 
ANPA CEIP Samos, o Concello e a 
Vicepresidencia da Deputación de 
Lugo e contou con 15.000 euros, 
co obxecti vo de contribuír á me-
llora das instalacións do centro 
educati vo.
Así, instaláronse novos equipos 
pensados para ser inclusivos, 
como dous paneis de xogos in-
teracti vos e un bambán con ca-
pacidade para dous nenos, que 
permite que os máis pequenos, 
incluso os que non teñen control 
postural, poidan gozar da acti vi-
dade de forma segura. Ademais, 
incorpórase un balancín con res-
paldo para que tamén os nenos 
con difi cultades motoras poidan 
parti cipar.
Ademais dos xogos, os traba-
llos incluíron a explanación dos 
terreos, realizados con recursos 
do propio Concello, e a instala-
ción dun pavimento de caucho 
para garantir a seguridade dos 
usuarios.

O colexio abre as súas portas para 
ensinar o seu modelo educati vo

Novas acusacións entre 
a oposición e o Goberno

O Parti do Popular de Samos de-
nunciou que “o Concello ti vo que 
pagar unha multa de 10.000 eu-
ros por non cumprir as rati os de 
traballo no Servizo de Axuda no 
Fogar”, algo que desminte a alcal-
desa, Chus López, sostendo que 
foron 5.000 euros e, “ao pagar a 
multa nun prazo esti mado, foron 
arredor de 2.000 euros”. Ade-
mais, indica que esta situación 
veu derivada da xesti ón do ante-
rior Goberno local, con Julio Ga-
llego e Marisol Orille, xa que hou-
bo unha inspección e primeiro 
aviso en 2020, de novo en 2021 
e en 2023, tres días despois de 

que a alcaldesa tomara posesión, 
foi a terceira inspección, que de-
rivou na multa. Ademais, López 
lembrou que tamén foron mul-
tados os concellos de Triacastela, 
Folgoso do Courel e Pedrafi ta do 
Cebreiro na provincia de Lugo.
Por outra parte, Gallego denun-
ciou que “o centro de maiores 
esti vo máis de 15 días sen ca-
lefacción”, ao que a rexedora 
contestou que “houbo un pro-
blema de calefacción, pero non 
foron 15 días e os maiores non 
pasaron frío, xa que puxemos 
calefactores para os maiores”, 
concluíu.

O 21 de febreiro, Samos acollerá un 
encontro clave para os actores espa-
ñois do proxecto ATLIC (Atlanti c In-
noblue Communiti es). Esta iniciati va 
impulsa o emprendemento xuvenil 
dentro do marco da Economía Azul. 
O encontro, organizado por Vida 
Láctea e a Cámara de Comercio de 

Santi ago de Compostela, explorará 
como involucrar á mocidade galega 
no desenvolvemento sosti ble, apro-
veitando os vínculos históricos da 
rexión cos recursos hídricos. Ade-
mais, un obradoiro de Realidade Vir-
tual permiti rá coñecer os principios 
e oportunidades da Economía Azul.

O proxecto ATLIC escolle Samos 
para ter un encontro clave
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o incio

O festival de rock Terra Brava do 
Incio volve en 2025 cunha nova 
edición cargada de música e ce-
lebración. A organización anun-
ciou que a cita será o próximo 16 
de agosto, marcando unha data 
imprescindible para os amantes 
do rock e a troula en Galicia.
Ademais, como adianto, xa se 
confirmou unha das bandas que 
animará a xornada. Trátase da 
potente Mekanika Rolling Band, 
coñecida polos seus vibrantes 
espectáculos cheos de enerxía e 
diversión.
Na súa edición de 2024, o Terra 
Brava do Incio contou cunha des-
tacada programación de bandas 

de folk e rock galegas como Xa-
bier Díaz e as Adufeiras de Sali-
tre, Peter Selek, O Val das Mou-
ras, O Sonoro Maxín e Guezos, 
consolidándose como un evento 
de referencia na escena musical 

galega.
A organización anima a gardar a 
data para gozar, un ano máis, de 
boa comida, música e unha festa 
inesquecible no corazón de Ga-
licia.

Os organizadores do Festi val Terra 
Brava do Incio anuncian a data

A Axencia Instituto Enerxético 
de Galicia (INEGA) concedeu 
unha subvención de 14.887 eu-
ros ao Concello do Incio para o 
desenvolvemento de proxectos 
de enerxía fotovoltaica, segun-
do recolle o Diario Oficial de 
Galicia (DOG) do 16 de xaneiro.
Esta axuda, que forma parte 
das iniciativas da Xunta para 
fomentar o uso de enerxías re-
novables, permitirá ao munici-
pio avanzar cara a unha maior 
sustentabilidade enerxética. Os 
fondos serán destinados á ins-
talación de sistemas fotovoltai-
cos que contribúan á redución 

do consumo enerxético e ao 
aproveitamento de recursos re-
novables, beneficiando tanto ás 
infraestruturas públicas como á 
cidadanía.

Con esta actuación, o Concello 
do Incio reafirma o seu com-
promiso co medio ambiente e a 
transición cara a fontes de ener-
xía máis limpas e sostibles.

Conceden axudas no Incio para 
proxectos de enerxía fotovoltaica

A Casona conti núa a 
ser moti vo de discusión

Os deputados do Grupo Provin-
cial Popular pediron no pleno da 
Deputación de Lugo que a enti -
dade provincial iniciara os trámi-
tes necesarios para transferir ao 
Concello do Incio a Casona, para 
que o propio Concello poida des-
envolver un proxecto que benefi -
cie a toda a veciñanza creando un 
espazo de uso público. Porén, a 
proposta foi rexeitada e denegou-
se un convenio de 250.000 euros 
desti nado á rehabilitación do in-
moble.
O deputado provincial e alcalde 
do Incio, Héctor Corujo, lamentou 
esta decisión, dicindo que é “dar 
as costas aos veciños do Incio e 
abandonar un edifi cio de alto va-
lor patrimonial”. Corujo destacou 
a contradición dentro do parti do 
socialista, xa que no pleno cele-
brado no Concello do Incio o pa-
sado 30 de decembro de 2024, os 
concelleiros socialistas votaron a 
favor da cesión e da axuda econó-
mica para a rehabilitación, men-
tres que no pleno da Deputación 
PSOE e BNG votaron en contra.
Héctor Corujo criti cou á Deputa-
ción por abandonar a Casona do 
Incio malia comprometerse en 
diversas ocasións a súa rehabilita-

ción. “Cada día que pasa, o edifi -
cio está en peor estado, e os go-
bernos provinciais non cumpriron 
co prometi do”, denunciou.
O alcalde lembrou que tanto os 
veciños do Incio como o Parti do 
Popular levaron a cabo múlti ples 
iniciati vas para a recuperación da 
Casona. En agosto de 2018, veci-
ños do municipio concentráronse 
para esixir a rehabilitación do in-
moble, mentres que, en xullo de 
2021, o Grupo Provincial Popular 
conseguiu a aprobación unánime 
dunha moción para instar á Depu-
tación a acometer a rehabilitación 
integral.
Porén, segundo Corujo, as únicas 
accións realizadas pola Deputa-
ción ata o de agora limitáronse 
a apuntalar o edifi cio. “É unha 
actuación necesaria, pero insufi -
ciente e lonxe da rehabilitación 
integral comprometi da”, engadiu.
Corujo fi nalizou reiterando o seu 
compromiso cos veciños do Incio 
e co patrimonio cultural da pro-
vincia. “Non permiti remos que a 
Casona do Incio quede abando-
nada. Seguiremos defendendo o 
que é xusto para o noso municipio 
e para o futuro deste edifi cio em-
blemáti co”, afi rmou.

Xa comezaron os traballos de mello-
ra do municipio por parte dos sete 
alumnos e alumnas do novo obra-
doiro de emprego do Concello de O 
Incio, Bóveda e A Pobra do Brollón. 
Así, iniciaron os labores de mante-
mento en beirarrúas e zonas verdes.
Este obradoiro, fi nanciado pola 
Consellería de Emprego con 
412.000 euros, servirá para acome-
ter diversas intervencións de mello-
ra en xardíns e espazos públicos. 
Concretamente, algunhas das ac-
tuacións previstas realizaranse en 
Trascastro e A Ferrería, dentro da 
contorna da aldea modelo e dos 
muíños.

O alumnado do 
obradoiro de emprego 
xa acomete melloras 
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Jessica Férnández
Como asume o cargo de conce-
lleiro?
Asumo este posto con ilusión e 
coa expectativa de intentar fa-
celo tan ben como Iago Bande. 
Fáltame experiencia, porque é a 
primeira vez que estou de con-
celleiro, xa que nas anteriores 
eleccións conseguimos só un 
escano, por 19 votos non entrei, 
e será un reto que asumirei con 
responsabilidade e traballo.
Como cre que será a considera-
ción da poboación de Láncara 
da súa persoa?
Eu creo que, como cidadán, pen-
so que é boa; xa que me coñe-
cen, aínda que non saben como 
son como concelleiro, pero 
espero que teñan a mesma. É 
algo novo para min e intentarei 
facelo o mellor posible, xa que 
non só son veciños, moitos dos 
cidadáns de Láncara son amigos 
aos que podo axudar.
Falando de traballo, seguirá a 
mesma liña que ata agora? 
Si, por suposto. Para min, Bande 
foi un gran concelleiro e sempre 
estivo disposto para o pobo. 
Fixo todo o que lle deixaron, 
porque é difícil estar na oposi-
ción, e máis cando os que go-
bernan teñen maioría absoluta. 
Pero seguiremos trasladando as 
demandas dos veciños e as ve-
ciñas aos plenos, e a ver que se 
pode facer. 
Defenderon a importancia de 
non eternizarse nos cargos, por 

que é importante isto na polí-
tica?
Como todo na vida, é importan-
te saber deixar paso a outras 
xeracións e ver se se pode facer 
algo máis. Para min, persoal-
mente, é unha magoa que Iago 
Bande abandone porque todos 
os seus compañeiros pensamos 
que o estaba facendo de mara-
billa, pero confía nun proxecto 
novo e xa quedan dous anos 
para as próximas eleccións mu-
nicipais, polo que é importante 
que me vaian coñecendo tamén 
os veciños como concelleiro.

Cales son as necesidades que 
ve o BNG en Láncara?
Desde o BNG cremos que está 
todo moi abandonado. Hai zo-
nas nas que está todo deixado. 
Só se fai algo cando son elec-
cións, pero o resto dos anos 
deixan as aldeas sen arranxar 
e deterióranse. Hai estradas lo-

cais en moi mal estado, camiños 
sen limpar, xente que non ten 
un acceso decente á súa viven-
da... Moitas veces son os veci-
ños os que van limpando... E 
non pode ser que a escusa sexa 
sempre a falta de persoal. Por 
outro lado, fai falta vida cultural 
promovida por parte do Conce-
llo. E tamén é un problema o 
estado dos puntos limpos, que 
están cheos, polo que a xente 
tira o lixo fóra. Está todo sen re-
coller en puntos limpos como o 
de Lama, o de Trasliste... E ou-
tro problema é que o Goberno 
local se centra só na Pobra de 
San Xiao, que si, é importante, 
pero hai que atender a todo. 
Nas aldeas hai escolas pecha-
das, que non se poden utilizar 
como locais porque teñen os 
cristais rotos e están abando-
nadas, pero ás veces os veciños 
necesitan esas instalacións para 
facer reunións e acaban reunín-
dose na casa dalgún veciño ou 
na rúa.
Como se poden arranxar estes 
problemas?
Eu penso que o maior problema 
é a actitude do Goberno local, 
xa que a Deputación de Lugo 
axuda moito, polo que é cues-
tión de pedir. En Baralla e O Cor-
go non son do partido da Depu-
tación e están mellor que nós 
en canto á recollida de lixo nos 
puntos limpos. O Concello avisa 
e veñen recoller, polo que está 
mellor xestionado que aquí, que 

podería ser igual. Os veciños e 
veciñas trasládannos queixas 
e nós dámoslles voz, porque 
cremos que hai que atender a 
todos igual. Pero si que é certo 
que sorprende como está Lán-
cara e, á hora de votar, sempre 
saen elixidos. 
Cales son os proxectos máis ur-
xentes que levarán a cabo des-
de o BNG?
Seguiremos unidos Iago e eu 
para seguir a mesma liña de tra-
ballo, tendo como prioridade o 
impulso do sector primario en 
Láncara e na comarca. Hoxe é 
moi difícil que a xente siga no 
sector primario, por iso haberá 
que buscar axudas e impulsar 
dalgunha maneira aos empre-
sarios para subvencionar que 
poidan contratar persoas para 
traballar aquí. No sector prima-
ria trabállanse os 365 días tra-
ballando e unha persoa soa non 

pode con todo. Por outro lado, 
queremos apostar tamén polo 
comercio local, pedindo algun-
ha axuda para que a xente poi-
da asentar o seu negocio aquí 
e tamén que a veciñanza apoie 
este comercio, en vez de ir a 
Sarria ou Lugo, porque se non 
moitos pechan. Finalmente, ta-
mén nos centraremos en seguir 
traballando por propoñer máis 
políticas de conciliación e be-
nestar, sobre todo enfocados no 
Servizo de Atención Temperá. 
Así como tamén promoveremos 
que haxa unha parte cultural e 
deportiva. Concretamente, es-
tamos pendentes dunha axuda 
que lle pedimos á Deputación 
de Lugo para arranxar o teito 
e os vestiarios do pavillón mu-
nicipal, co fin de que se poidan 
desenvolver da mellor maneira 
posible as Escolas Deportivas de 
Láncara.

“Asumo esta responsabilidade 
con ilusión por facer cousas”
Miguel Fernández asume o cargo de concelleiro polo BNG no Concello 
de Láncara despois de que Iago Bande renunciara á súa acta

“O municipio ten 
moitas necesidades 

porque está moi 
abandonado. Só se 
fan cousas na Pobra 
de San Xiao pero hai 
que atender a todas 

as aldeas”
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A XXVI Feira Degustación da Ten-
reira Galega de Láncara terá lugar 
os días 30 de abril e 1 de maio de 
2025. Este evento, declarado Fes-
ta de Interese Turístico de Galicia, 
combina tradición, gastronomía e 
actividades culturais no corazón 
da provincia de Lugo.
Así, o 30 de abril celebrarase a XV 
Festa dos Avós, que incluirá unha 
foliada popular e a degustación 
gratuíta de carne de Tenreira Ga-
lega Suprema na Praza dos Labra-
dores.
Pola súa banda, durante a xor-
nada do 1 de maio haberá unha 
exposición de gando vacún, unha 
poxa de xovencas na que os com-
pradores serán premiados por 
Caixa Rural, e degustacións de 

carne de Tenreira Galega Supre-
ma e outros produtos do campo. 
O evento está organizado polo 
Concello de Láncara, en colabo-
ración coa Xunta de Galicia, a 
Deputación de Lugo e diversas 
entidades locais.

É unha oportunidade única para 
gozar dos sabores da gastrono-
mía galega, coñecer as tradicións 
rurais e explorar unha contorna 
natural incomparable como o 
que rodea a emblemática ponte 
medieval da localidade.

A XXVI Feira Degustación da 
Tenreira Galega xa ten programa

A construción da nova ponte de 
Supena, na parroquia de Ronfe 
atópase na súa fase final co for-
migonado do taboleiro. A Confe-
deración Hidrográfica do Miño-Sil 
(CHMS) estima que as obras esta-
rán rematadas a finais de febreiro. 
Cun orzamento superior aos 600.000 
euros, o proxecto incluíu a demoli-
ción do antigo viaduto e a constru-
ción dun novo. 
A empresa encargada da execución 
aínda debe completar o asfaltado e 
a instalación das barreiras de segu-
ridade, entre outros detalles finais. 
A ponte anterior sufriu danos estru-

turais nun dos seus piares, situación 
que se agravou coas crecidas do río 
Sarria en xaneiro de 2023. Debido 
ao seu deterioro, o Concello deci-

diu pechala ao tráfico e optar pola 
construción dunha nova estrutura 
no mesmo lugar para garantir a súa 
integración coa rede viaria.

A nova ponte de Supena podería 
estar rematada a finais de mes

352.000 euros para a 
rede de abastecemento

paradela

O Concello de Paradela sacou a lici-
tación un contrato por valor de pre-
to de 352.000 euros para garantir 
o funcionamento, mantemento e 
conservación da rede de abastece-
mento de auga, depuración e sumi-
doiros do municipio.
Este contrato, impulsado polo go-
berno local liderado por Montserrat 
Mulet, busca que unha empresa 
especializada asuma o mantemento 
en óptimas condicións das estacións 
de tratamento de auga potable, das 
redes e depósitos vinculados ao 
abastecemento, así como dos sumi-
doiros e da estación depuradora de 
augas residuais.
Segundo o prego de condicións, o 

obxectivo é asegurar o bo funciona-
mento e realizar os traballos nece-
sarios para que a calidade da auga 
potable e dos efluentes sexa ade-
cuada, garantindo a potabilidade e 
o cumprimento dos requisitos legais 
esixidos.
A xunta de goberno local aprobou 
este contrato nunha sesión celebra-
da en novembro, cunha duración 
prevista de dous anos. As empre-
sas interesadas poden presentar 
as súas ofertas ata o próximo 24 de 
xaneiro.
Ademais, o Concello de Paradela ta-
mén está en fase de licitación para 
o Servizo de Axuda no Fogar, cun 
orzamento base de 753.000 euros. 

A Asociación de Mulleres Rurais de 
Paradela organiza unha gran cele-
bración de Entroido o próximo 23 
de febreiro no Mercado Gandeiro 
de Paradela. O evento, baixo o lema 
‘Comida e Baile’, promete diversión 
para todos os asistentes.
O programa comezará cunha sesión 

vermú ás 13.00 horas, seguida dun 
xantar ás 14.00 horas e dun baile 
posterior que estará amenizado polo 
dúo musical Dilema.
As inscricións están abertas ata o 18 
de febreiro de 2025 Asociación con-
vida veciños e visitantes a gozar des-
ta xornada festiva chea de música.

Mulleres de Paradela organizan 
unha gran festa de Entroido
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Ao longo do mes de febreiro, o 
CEIP Eduardo Cela Vila de Tria-
castela organiza as súas xornadas 
de portas abertas, unha oportu-
nidade para que todas as familias 
interesadas poidan achegarse e 
coñecer de primeira man o centro 
educati vo, as súas instalacións e o 
seu proxecto pedagóxico.
Este colexio rural destaca pola 
súa metodoloxía baseada nunha 
comunidade de aprendizaxe con 
aulas multi grado, promovendo un 
ensino emocional, individualizado 
e signifi cati vo. O centro ofrece un 
horario escolar de 9.45 a 15.45, 
incluíndo servizos de transporte, 

comedor e acti vidades extraes-
colares. Entre as acti vidades que 
desenvolven os seus alumnos ató-
panse informáti ca, inglés, club de 
deporte, club de lectura do Oribio 

e natación na piscina climati za-
da en Sarria. Ademais, o colexio 
forma parte de proxectos como 
o Plan Proxecta+ (Museo Escolar 
do Patrimonio de Triacastela), Voz 
Natura (O Horto do Oribio - As 
Formas da Natureza) e Prensa na 
Escola - O Papagaio.
As familias interesadas en asisti r 
ás xornadas de portas abertas po-
den contactar co centro a través 
do teléfono 982 828 289 ou do 
correo electrónico ceip.eduardo.
cela@edu.xunta.gal para concer-
tar a súa cita no horario que me-
llor lles conveña.
O obxecti vo é que a comunida-
de educati va e as novas familias 
coñezan de preto o seu proxecto 
educati vo e se animen a formar 
parte desta escola rural.

O Concello do Páramo foi o es-
cenario da xornada ‘Transfor-
mación e crecemento no rural 
galego’, un evento organizado 
polo Polo de Emprendemento 
de Sarria en colaboración coa 
Gandería Quintián, que acolleu 
a actividade. 
O obxectivo deste encontro foi 
destacar as oportunidades de 
emprender no medio rural, así 
como dar a coñecer os recursos 
dispoñibles que ofrece o Go-
berno galego para a creación e 
consolidación de negocios.

A xornada contou coa partici-
pación da directora territorial 
da Consellería de Emprego, Co-
mercio e Emigración, Carmen 
José López, quen subliñou a 
importancia destas iniciativas 
para o desenvolvemento eco-
nómico das zonas rurais.
Actualmente, a provincia de 
Lugo conta con cinco destes 
centros situados en Sarria, A 
Fonsagrada, Friol, Mondoñedo 
e Monforte de Lemos, onde xa 
se ten prestado atención a case 
800 proxectos empresariais.

O Páramo acolle unha xornada 
para poñer en valor o rural

triacastela

O vindeiro luns 17 de febreiro, o CEIP 
Plurilingüe do Páramo, situado en Vi-
larmosteiro, celebrará unha xornada 
de portas abertas para todas as fami-
lias interesadas en coñecer o centro.
O evento comezará ás 15.15 horas 
e ofrecerá unha oportunidade única 
para descubrir as instalacións e os 
proxectos educati vos deste colexio.

Durante a xornada, realizaranse di-
versas acti vidades para amosar as 
metodoloxías innovadoras e o carác-
ter plurilingüe do centro, destacando 
o seu compromiso coa formación in-
tegral do alumnado.
Para máis información, as familias 
poden chamar ao teléfono 982 828 
305 ou visitar o colexio.

O CEIP organiza unha 
sesión de portas abertas

O Grupo Municipal Socialista de 
Triacastela presentou unha queixa 
formal ante a Valedora do Pobo 
pola reiterada ausencia de convoca-
toria de plenos ordinarios no Con-
cello de Triacastela.
O voceiro socialista, Miguel Ángel 
Fernández, criti cou esta situación, 
cualifi cándoa como unha vulnera-
ción dos principios básicos de parti -
cipación e transparencia democráti -
ca. Segundo Fernández, trátase dun 
exemplo máis da “opacidade coa 
que a alcaldesa xesti ona o Conce-
llo”.
“É inaceptable que os veciños e ve-
ciñas de Triacastela queden á marxe 
das decisións que afectan ao seu 
día a día pola falta de convocatoria 
de plenos, que son o foro principal 
para a rendición de contas e o de-
bate políti co”, afi rmou o portavoz 
socialista.
Tamén destacou que a celebración 
dos plenos está sendo arbitraria: 
“Temos plenos cando ela considera. 

Tivemos un en novembro que tería 
que celebrarse en outubro e tam-
pouco houbo pleno en agosto. Non 
se están seguindo os procedemen-
tos aprobados no pleno de organi-
zación. A acti tude da alcaldesa non 
é seria nin transparente”.
Desde o PSOE consideran que esta 
falta de convocatorias responde a 
un intento deliberado de silenciar 
á oposición e limitar o acceso da ci-
dadanía á información pública. Ade-
mais, insisten en que este proceder 
incumpre a obrigatoriedade legal 

de convocar plenos ordinarios de 
forma regular.
O PSOE busca defender o dereito 
da veciñanza a unha administración 
transparente e parti cipati va. “Que-
remos garanti r que o goberno local 
cumpra coa súa obriga de rendición 
de contas”, sinalaron desde o grupo 
socialista. Finalmente, Fernández 
asegurou que seguirán atentos e 
traballando para que Triacastela 
recupere os valores de democracia, 
transparencia e proximidade que 
merecen os seus veciños e veciñas.

O PSOE denuncia ante a Valedora 
do Pobo a falta de plenos locais

o páramo

O CEIP Eduardo Cela Vila celebra 
as súas xornadas de portas abertas
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As Escolas Deporti vas de Snooker 
volven a Sarria da man de Juan Pe-
dro Durán, máis coñecido como 
Gussy, e a colaboración do Concello 
de Sarria, que volve ceder o espazo 
da Feculera para que se desenvolva 
esta acti vidade. Despois duns meses 
de parón debido ao cambio de ti tu-
laridade da Feculera, e tras valorar 
outros espazos nos que poder des-
envolver a acti vidade billarista, fi nal-
mente as mesas quedan na Feculera, 
onde Gussy imparti rá as clases da Es-
cola de Snooker de Sarria.
“Espero que teñan o mesmo éxito 
ou máis que a primeira vez que pro-
movín dar clases de snooker aquí. Xa 
teño moitas mensaxes de persoas 
de Sarria, de Monforte, de Lugo e 
incluso de Asturias que queren vir 
probar”, explica o deporti sta.
Arredor de 30 persoas, tal e como 
indica Gussy, serán os que desfruten 
destas clases, que estarán progra-
madas para un día a unha hora e 
pactadas entre mestre e alumno, xa 
que estas serán totalmente persona-
lizadas. 
“O que ten que facer unha persoa 
que queira vir á Escola de Snooker 

é falarme e axendar un día a unha 
hora concreta. Durante a clase, que 
durará unha hora ou hora e media, 
non virá xogar, virá aprender teoría e 
prácti ca comigo, polo que darei cla-
ses a unha persoa ou dúas de cada 
vez, para que sexa o máis personali-
zado posible”, explica Durán.
Ademais, Gussy subliña que “o alum-
no non ten que pagar matrícula, non 
ten que pagar mensualidade e tam-
pouco ten que comprometerse du-
rante ningún espazo de tempo. Só 
hai que quedar comigo para recibir 
unha clase personalizada e podes re-
cibir as clases que queiras sen com-

promiso de volver, desde febreiro a 
xuño”.
A ilusión por empezar con estas 
clases mostrouse na presentación 
das Escolas Deporti vas de Snooker 
de Sarria, que consisti u nunha mas-
terclass na que, durante tres horas, 
Gussy explicou as orixes do billar e do 
snooker, así como a súa evolución, 
as normas que hai que respectar, os 
requisitos técnicos... e, despois, ensi-
nou como o facía, para dar pé a que 
os parti cipantes da acti vidade tamén 
se sumaran a esta parte prácti ca e 
saborearan a realidade do snooker, 
o que “foi moi grati fi cante”, conclúe.

Comezan as Escolas Deporti vas de 
Snooker en Sarria da man de Gussy

O Club de Baloncesto Sarria organi-
zou a presentación ofi cial da tem-
pada 2024/2025 nun evento que 
ti vo lugar no pavillón do Chanto. 
O acto reuniu xogadores, adestra-
dores, familiares e representantes 
insti tucionais.
Na actualidade, o CB Sarria conta 
con 15 equipos federados, distri-
buídos en oito masculinos e sete fe-
mininos, que compiten en primeira 
división, segunda autonómica e na 
liga provincial. Ademais, o club dis-
pón doutros dez equipos de base, 
formados por aproximadamente 
270 nenos e nenas de diferentes 
colexios da comarca. Durante o 
evento, estes pequenos depor-
ti stas protagonizaron un emoti vo 
xesto ao formar a composición das 
letras ‘CB Sarria’ no pavillón.
O delegado territorial da Xunta, 
Javier Arias, destacou a longa tra-
xectoria da enti dade, que “leva 
décadas fomentando o deporte 
de base no concello de Sarria e na 
contorna”. 
O CB Sarria inicia unha nova tem-
pada con renovadas expectati vas 

e o obxecti vo de seguir medrando 
e consolidándose como unha refe-
rencia no baloncesto galego.

ASCENSO DO FEMININO. O Club 
Baloncesto Sarria celebra un logro 
histórico co ascenso do equipo in-
fanti l feminino Maderas Grandas 
á Liga Galega tras a súa destacada 
actuación en Marín. Baixo a direc-
ción de Miguel Ángel Hoyo, este 
equipo demostrou o seu talento 
e esforzo ao longo de toda a tem-
pada.
O equipo está formado por Sara 
Gabriela, Helena Boo, Jimena Tre-
vijano, Noa Bellas, Alicia Poyatos, 
Andrea Vázquez, Abril Saa, María 
Grandas, Uriel Guti érrez, Ainhoa 
Rodríguez e Sheila Vázquez, que 
traballaron conxuntamente para 
acadar este importante obxecti vo.
O club agradece a Miguel Ángel 
Hoyo a súa dedicación, ás xoga-
doras polo seu compromiso e ás 
familias polo seu constante apoio 
neste camiño. Este ascenso é froi-
to do esforzo colecti vo de todas as 
persoas implicadas.

O CB Sarria presenta a 
tempada 2024/2025

O Club Clásicos Sarria organiza a 
terceira edición do Rally de Re-
gularidade Vila de Sarria, que se 
celebrará os días 2 e 3 de maio de 
2025, con importantes novidades 
que prometen facer deste evento 
un referente para os amantes do 
motor clásico.
Así, este ano coincidirá na fi n de 
semana na que se celebrará, ta-
mén, a Pretorian Race Sarria Ex-
treme, a Feira de Anti güidades e a 
Expocidades, promovendo que se 
xunten milleiros de persoas na vila 
de Sarria.
Con respecto ao programa do ra-
lly, este dará comezo o venres 2 
de maio coa apertura do parque 
pechado ás 20.00 horas, onde se 
reunirán os vehículos parti cipan-
tes. O parque pechado sitúase 
normalmente na rúa Marqués de 
Ugena, aínda que non se fi xo unha 
elección defi niti va do lugar. Nesa 
noite terá lugar un “tramo espec-
táculo”, percorrendo as rúas da 
vila e saíndo tamén á estrada. 
Por outro lado, este ano, os orga-
nizadores ofrecen a posibilidade 

de inscribirse unicamente para a 
xornada do sábado, facilitando así 
a parti cipación de máis afecciona-
dos. Os parti cipantes que compi-
tan desde o venres recibirán unha 
bonifi cación especial para os tra-
mos do sábado, ademais de optar 
aos trofeos que se outorgarán ex-
clusivamente aos gañadores dos 
tramos do primeiro día. Para os 
vencedores absolutos do rally, ha-
berá non só trofeos, senón tamén 

premios económicos. 
En total, ao longo de ambos os 
días, as persoas parti cipantes cu-
brirán un percorrido duns 200 qui-
lómetros.
O evento tamén conta con op-
cións de aloxamento para a noite 
do venres ao sábado, con infor-
mación dispoñible a través do 
contacto de Iker (639 722 878) ou 
o correo electrónico clasicossa-
rria@gmail.com.

O Club Clásicos organiza o III Rally 
de Regularidade Vila de Sarria
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O próximo 30 de marzo de 2025 
terá lugar o IV Trail Xacorun, un 
evento deporti vo único que per-
miti rá aos parti cipantes vivir a 
experiencia de percorrer unha das 
etapas máis fermosas do Camiño 
de Santi ago.
O Trail Xacorun contará con tres 
modalidades para adaptarse a to-
dos os niveis e preferencias. Habe-
rá un camiño individual de 23 km, 
con saída ás 9.30 horas, no que os 
corredores poderán desfrutar dun 
percorrido esixente en solitario. 

Ademais, celebrarase un camiño 
de relevos de 23 km, tamén con 
saída ás 9.30 horas, para aque-
les que desexen comparti r esta 
experiencia con amigos ou com-
pañeiros. Por últi mo, poderase 
parti cipar nun camiño curto de 10 
km, con saída ás 10.30 horas, ideal 
para quen busque unha opción 
máis accesible. Este evento, que 
xa ten as súas inscricións abertas, 
ofrece varias formas de facer esta 
etapa do Camiño de Santi ago.

A AC Taekwondo Sarria comezou 
o ano cunha destacada parti cipa-
ción no Campionato Galego Abso-
luto de Taekwondo, celebrado en 
Monforte e organizado polo club 
Neka.
O campionato contou coa parti -
cipación de dous representantes 
do club, Mateo Fernández e Álex 
Losada. Mateo realizou unha gran 
actuación, pasando en primeiro 
lugar á fi nal tras un excelente des-
empeño nas roldas previas. 
Porén, un erro nun dos poomsaes
da fi nal penalizouno, relegándoo 
ao terceiro posto do podio. A pe-
sar deste resultado, o club destaca 
a evolución e o esforzo de Mateo: 
“A súa progresión está a ser moi 
boa, non podemos pedir máis do 

noso competi dor”.
Pola súa banda, Álex, adestrador 
do club, acadou dúas medallas de 
ouro: unha na categoría individual 
sénior 1 e outra na modalidade de 
trío xunto con Carlos e Marco, do 
club Neka. 

A seguinte data destacada no ca-
lendario da AC Taekwondo Sarria 
é o vindeiro 22 de febreiro, xa 
que están á espera de confi rma-
ción por parte da Selección Gale-
ga para parti cipar no Campionato 
de España.

AC Taekwondo Sarria destacou no 
Campionato Galego Absoluto

O IV Trail Xacorun 
será o 30 de marzo

O vindeiro 3 de maio, a localida-
de de Sarria acollerá a V edición 
da Pretorian Race Sarria Xtreme, 
unha das probas máis agarda-
das do calendario de carreiras 
de obstáculos. Os participantes 
terán que enfrontarse a un per-
corrido de 7 quilómetros, no que 
deberán superar ata 40 obstácu-
los deseñados para poñer a pro-
ba a súa resistencia e habilidade.
En canto ás categorías, a proba 
contará con tres modalidades: 
elite, dirixida a corredores de 
alto nivel que compiten en ligas 
nacionais, europeas e interna-
cionais; popular, destinada a 
equipos que queiran afrontar 
xuntos o desafío; e started, para 

os que se inician neste tipo de 
competicións.
Aínda que non se confirmou 
todo o programa para este ano, 
agárdase que a edición deste 

2025 sexa tan exitosa como a 
do ano pasado, que contou con 
600 participantes chegados de 
diferentes puntos de España e 
Portugal.

A V Pretorian Race Sarria Xtreme 
celebrarase o vindeiro 3 de maio

O Club Seurri de Sarria conti núa a 
demostrar o seu gran nivel no ti ro 
con arco, acadando destacadas po-
sicións en disti ntas competi cións re-
centes. No Campionato Galego por 
Equipos, o club logrou o 4º posto, 
deixando a súa pegada nesta pro-
ba autonómica. O equipo, formado 
por Sandra, Coren, Cristi na e Ángela 
logrou alcanzar a medalla de bron-
ce.
Ademais, os arqueiros do Seurri 
tamén parti ciparon no VI Torneo 
de Eliminatorias Torre de Hércu-

les, organizado polo Club Cutarc, 
e desprazáronse ata As Pontes de 
García Rodríguez para competi r no 
XXV Trofeo Concello Las Vegas “Si-
lex Style”. Nesta últi ma cita, os de-
porti stas do club lograron colarse 
entre os 16 mellores, avanzando ata 
as rondas de shoot-off . Destacaron 
especialmente Ángela, que acadou 
un impresionante 8.º posto, e Fran-
cisco, que rematou en 9.ª posición.
Estes resultados consolidan ao Club 
Seurri como un dos referentes gale-
gos no ti ro con arco.

O Club Seurri segue sumando 
éxitos no tiro con arco

O XXXII Torneo Fútbol Sala Samos 
2025 terá lugar os vindeiros 17, 18, 
19 e 20 de abril, organizado polo Sa-
mos Fútbol Sala e coa colaboración 
do Concello de Samos e a Deputa-
ción de Lugo. Este evento contará 
con equipos de disti ntas categorías 
que se disputarán o tí tulo nunha 
competi ción chea de emoción.
Os equipos interesados en parti -
cipar poden inscribirse ata o 15 de 
abril ás 14.00 horas. A inscrición 
pode realizarse a través dos núme-
ros de contacto 626 005 570 e 630 
656 357, cun custo de 150 puntos, 

que inclúe tamén o seguro para os 
xogadores.
O sorteo para determinar os empa-
rellamentos dos equipos levarase a 
cabo o 15 de abril ás 21.00 horas na 
Adega Cafetería Abadía de Samos, 
un evento que tamén promete ser 
un momento de encontro para os 
afeccionados ao fútbol sala.

TORNEO SAN XOÁN. Pola súa par-
te, o XXXV Torneo de Fútbol Sala 
San Xoán disputarase os días 20, 21 
e 22 de xuño de 2025 no pavillón 
José Mario González (O Chanto).

A organización, formada por Lean-
dro Rodríguez López “Leo”, Toni 
Saa González, Emilio Saa González, 
Roberto Saa González, Pedro Castro 
Leira “Monarca” e David Arias Ló-
pez “Chavea”; manterá o formato 
do ano pasado, con premios para os 
oito primeiros equipos, ademais de 
galardóns individuais para o mellor 
xogador, mellor porteiro e o Quinte-
to Ideal do Torneo.
Na edición de 2024, o campiona-
to contou coa parti cipación de 25 
equipos de Quiroga, Monforte e 
Sarria.

Xa hai datas para os torneos de 
fútbol sala de Samos e de Sarria 
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Jessica Fernández
“O conservacionismo é o único 
modo de asegurar que esta activi-
dade teña futuro”, explican o presi-
dente e secretario do Clube de Pesca 
Río Neira, Javier e Ali, que apostan 
pola pesca sen morte para “poder 
manter unha cantidade estable de 
salmónidos no río Neira e así poder 
seguir practicando a pesca a mosca 
durante moitos máis anos.
Comezando polo principio, o Clube 
de Pesca Río Neira xorde en 2020, 
durante unha videochamada que 
fixeron uns amigos pescadores no 

medio do confinamento pola pan-
demia da COVID-19. Mentres facían 
moscas, unha técnica que consiste 
en imitar os insectos que hai no río, 
tanto os que se atopan enriba da 
auga como os que van por debaixo, 
para que parezan reais e enganar aos 
peixes para que piquen, tal e como 
explica Ali; Javier propuxo crear un 
club de pesca, algo que ao principio 
non lle tomaron en serio. Despois, 
falando máis en serio, animáronse 
a crealo e na zona de Láncara, po-
ñendo a súa sede no bar Avenida, 

e conveniando coa Xunta os coutos 
de pesca: dous tramos en Láncara, 
un con morte e outro sen morte; e 
outro na zona recreativa de Valdriz, 
na Pobra de San Xiao.
“O noso obxectivo, desde o primeiro 
momento, é conservar o río, xa que 
nós o que queremos é que o río es-
tea ben e cada vez mellor, cunha po-
boación de peixe estable e de maior 
cantidade. Apostamos pola pesca 
sen morte porque somos conserva-
cionistas e así esta enfocado o club, 
porque cremos importante promo-
cionala que de cara a futuro para 

conservar a poboación de salmó-
nidos nos ríos. No río hai sitio para 
quen queira levar as troitas a casa, 
pero agora non hai tantos animais 
como antes porque todo o que se fai 
ten consecuencias no futuro. Ade-
mais, hai 2 anos aprobouse a Lei de 
Pesca, que avoga cara a unha pesca 
sen morte, na que se di que hai que 
incrementar ano a ano os tramos 
sen morte, polo que nós promove-
mos iso.  
Por outra banda, outros obxectivos 
que poñen en valor son “que a xente 

que vaia o pase ben e tamén quere-
mos atraer a pequenos para introdu-
cirse na pesca, pero non hai moita 
afección nova que se una, tira moito 
a tecnoloxía”, explica o presidente, 
que defende os beneficios desta ac-
tividade: “O contacto coa natureza, 
fas exercicio porque vadear no río 
custa, coñeces tipoloxías de peixes 
e de insectos, adquires coñecemen-
tos… E para os adultos tamén é 
unha terapia, porque desconectas. 
Ademais, é unha actividade que se 
pode facer individualmente, pero ta-
mén podes ir con amigos ou quedar 
logo para comer, así que che permite 
moitas posibilidades”, sostén.

AS INICIATIVAS DO CLUB. Entre as 
actividades que organiza o Club des-
tacan as xornadas técnicas, que este 
ano fan o seu cuarto aniversario o 8 
de febreiro. “O primeiro ano que nos 
fundamos xa organizamos xornadas 
técnicas porque era algo que se facía 
en Galicia, pero estaban caendo”, ex-
plica Ali. Así, “cun formato xa cadu-
co, este ano decidimos traer ás xor-
nadas a Pablo Castro, un referente a 
nivel mundial na pesca e será unha 
honra contar con él nunhas xornadas 
de pesca a mosca ás que está todo 
o mundo convidado, xa que pode 
achegarse de maneira gratuíta ao 
local polifuncional do Concello de 
Láncara a ver como algúns socios 
facemos moscas, tamén haberá 
material de pesca de dúas tendas 
especializadas para que os intere-
sados poidan mercar o que necesi-
ten, que xa está preto o comezo da 
tempada de pesca, e logo farémoslle 
un recoñecemento a Pablo Castro 
e, ao mediodía, comeremos xuntos. 
Pola tarde, temos organizada unha 
mesa redonda con Pablo Castro na 
que nos contará as súas experiencias 
súas ou a preparación dunha viaxe. 
Tanto el como David Arcay son so-
cios de honra no noso club e é un 
privilexio contar con eles”.
Ademais das xornadas técnicas, ou-

tras actividades que organizan du-
rante o ano son limpezas do río, que 
este ano terán lugar o 22 de febreiro 
e o 8 de marzo, antes de comezar a 
tempada de pesca, co fin de retirar 
plásticos e outros elementos que 
ensucian o río Neira para que sexa 
“unha boa tempada de pesca, sen 
plásticos do silo, xa que a zona é de 
moita gandería, aínda que cada vez 
hai menos, porque ao vernos a nós 
limpar, a xente concienciouse e oxalá 
que continúe así”, explica Javier. 
Este ano, a maiores, teñen pensado 
levar a cabo un curso con Pablo Cas-
tro unha fin de semana, organizan un 
campionato a última fin de semana 
de setembro e un de parellas o pri-
meiro de setembro. Tamén fan xor-
nadas de convivencia e “se a tempa-
da o permite, podemos improvisar 
con outras actividades”, sosteñen, 
engadindo que non fan xornadas 
concretas de formación, pero “cal-
quera persoa que se estea iniciando 
na pesca, nós acompañámoslle e 
axudámoslle, porque a pesca de río 
necesita técnica e práctica e hai que 
ir con alguén que te aconselle”.

POÑER EN VALOR O RÍO NEIRA. Un 
dos proxectos que teñen para o futu-
ro é “primeiro, que o club siga sendo 
estable, que non perdamos socios, 
xa que cada ano imos medrando e 
xa somos 109 socios, algúns de fóra 
de Galicia que veñen aquí a pescar. 
O club é importante para Láncara 
e a comarca porque dá a coñecer a 
zona aos socios, así como hai que 
destacar os gastos que deixamos 
na zona, porque comemos aquí e 

consumimos aquí. Ao pobo algo lle 
beneficiamos, xa que fomentamos 
que se achegue a xente ao río Nei-
ra. E, ademais, limpamos nós o río e 
conservámolo. Quitamos as silveiras, 
a suciedade, o lixo...”, explica. 
Ademais, agradecen e recoñecen 
o apoio do Concello de Láncara ao 
deixarlles usar un local municipal 
para a súa actividade, polo que a 
relación “mellorou moito“. Pero, din, 
“non viña mal un empurrón do Con-
cello, xa que en moitas actividades 
vémonos solos. Nós como directiva 
non gañamos nada, aportamos do 
noso tempo libre e pensamos que 
estamos facendo un bo traballo polo 
municipio, pola comarca e pola con-
servación do río Neira”, defenden.
Finalmente, un dos maiores proxec-
tos que teñen en mente, aínda que 
argumentan que é complicado, é 
“poñer en marcha unha escola no 
club para poder ter canteira e que 
sobreviva a pesca de río sen morte. É 
difícil atraer aos nenos e chamarlles 
a atención porque agora, coas novas 
tecnoloxías, non queren saír a xogar 
e estar en contacto coa natureza, 
como si que pasaba antes, pero po-
diamos facer accións de ir por cen-
tros educativos a explicarlles en que 
consiste todo iso, que lles pique a 
curiosidade e que se animen a pasar 
algún día do verán no río pescando e 
desfrutando do entorno. Por exem-
plo, hai un rapaz que se formou con 
nós, Raúl, e que se chegou a ser cam-
pión xuvenil nacional; para nós é un 
orgullo que unha persoa que se for-
mara no club chegara a onde está”, 
conclúen.

“Loitamos por conservar a 
poboación de peixe e o río Neira”
Eduardo Javier Rodríguez Castro, presidente do Clube de Pesca Río Neira, 
e Alejandro Pérez Trebolle, secretario, poñen en valor o seu labor



24 febreiro 2025

A Igrexa de Santa Eu-
femia atópase ao 
sur do núcleo de 
poboación de Vi-
larmosteiro. Ao seu 

redor distribúese o típico adro-
cemiterio limitado por un muro 
de granito e ao que se accede a 
través dunha reixa coroada por 
unha cruz de pedra. 
A igrexa, moi reformada, con-
serva da súa estrutura románi-
ca orixinal a planta e, en parte, 
a ábsida; pero reconstruíuse a 
fachada actual e reedificáron-
se os muros da nave. O templo 
primitivo enmárcase dentro dun 
románico rural tardío, arredor 
do ano 1200 ou principios do sé-
culo XIV.
A planta ten a disposición tradi-
cional de nave única e cabecei-
ra rectangular, sendo esta máis 
reducida en altura, lonxitude e 
anchura. Isto xera un xogo de vo-

lumes que se traduce no exterior 
mediante un graduamento dos 
mesmos. O material utilizado 
nos muros é o granito, cortado 
en perpiaños regulares dispos-
tos en ringleiras horizontais. 
A pesar das reformas sufridas 
polos muros norte e sur da nave, 
aínda conservan algúns vestixios 
do seu pasado románico. Así, 
no muro sur pódese distinguir 
o arco apuntado que formaría 
parte da primitiva porta lateral, 
mentres que no norte póden-
se diferenciar, na parte inferior, 
algúns dos perpiaños que for-
maban parte da primeira edifi-
cación. A ábsida, rectangular, é 
de construción sinxela e enga-
díuselle unha sancristía no muro 
setentrional. 
No lado oposto abriuse unha 
fiestra cuadrangular tras a insta-
lación do retablo maior para dar 
luz á capela. No muro oriental 

pódense distinguir as marcas da 
tradicional seteira que resgaba 
o centro da parede, aínda que 
segue tapiada. O muro sur da 
ábsida está rematado por unha 
cornixa de perfil rectangular que 
repousa sobre dez cans de gra-
nito, todos eles lisos e pouco sa-
lientes do muro. 
O acceso á ábsida realízase a tra-
vés dun arco triunfal de medio 
punto e en aresta viva que é froi-
to dunha reconstrución. A capela, 
dividida en dous tramos, cóbrese 
cunha bóveda de canón apuntado 
que se apoia nunha imposta lisa 
que percorre os muros laterais e 
nun arco faixón da mesma direc-
triz. Este descansa en columnas 
acaroadas a través de capiteis de-
corados con motivos vexetais de 
tendencia xeométrica. Os fustes, 
monolíticos, levántanse sobre 
sinxelos baseamentos montados 
en plintos lisos.

VILARMOSTEIRO. A parroquia 
de Vilarmosteiro atópase no 
Concello do Páramo, e é unha 
parroquia rural que conserva 
un paisaxe típica galega, carac-
terizada por outeiros, praderías 
e pequenos bosques. O seu en-
torno é tranquilo e representa 
ben a vida rural da zona. Como 
noutros lugares de Galicia, a súa 
economía tradicionalmente es-
tivo baseada na agricultura e na 
gandaría, aínda que tamén ten 
unha rica tradición cultural e re-
lixiosa.
A Igrexa de Santa María de Vi-
larmosteiro é o principal edificio 
relixioso da parroquia, sendo o 
centro das celebracións litúrxi-
cas e das festas. As celebracións 
en honra a Santa María ou a ou-
tros santos locais son momentos 

clave da vida social, onde se rea-
lizan procesións, bailes e even-
tos festivos. Tamén é común a 
celebración da festa de San Xoán 
e outras festas populares.
Vilarmosteiro está rodeada por 
un paisaxe montañoso típico 
da Galicia interior, con camiños 
rurais e espazos naturais ideais 
para o sendeirismo e para gozar 
da tranquilidade do entorno. A 
pesar de ser unha zona rural, a 
parroquia ten vistas moi fermo-
sas cara os arredores.
Ao ser unha parroquia rural, a 
arquitectura das vivendas en Vi-
larmosteiro é tradicional, con ca-
sas de pedra, tellados a dúas au-
gas e patios onde se conservan 
animais e cultivos. Moitas das 
casas seguen o estilo arquitectó-
nico típico da zona rural galega.

Igrexa de Santa Eufemia de Vilarmosteiro
Este templo, que data do século XIII-XIV, forma parte do patrimonio cultural e relixioso do Concello do Páramo

DESCUBRINDO O PATRIMONIO




